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Ö\SÖZ 

GAP Idaresi Başkanlıgı. "GAP Master Planı"nın yerini alacak. Güneydogu Anadolu Bölge 
Ka lkınma Planı çalışmasını. katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadı r. 

Teknisyen olarak hazırlık ça lışmasında görev a ldıgım ve 1989 yılında tamamlanan Master 
Planı'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 yıl. Planın sadece güncelleştirilmesi ihti· 
yacını degil. kapsam ve yaklaşım gibi başka degişikl ikleri de gündeme getirmiştir. Son on yılda 
Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkın· 
mayla ilgili bazı temel kavramlar daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde. çevre ve dogaı kaynakların korunmas ı konu
lar ı ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı . ka lkınma li teratüründe ön plana çıkmıştır . Ka lkınma 

kavram ı artık sa lt. kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yap ıların inşasın ı içermeınektedir. 

Artık sadece sulama ya da tarımsal üretimi a ıttırmak gündeme gelmemektedir. Kalkırimanın 
odagına insan yerleştiri lmiş ve dogaı kaynakların korunması birinci derecede önem kazanmış 
bulunmaktad ır. 

Gündeın-21 dokümanını üreten ve Türkiye'n in de içinde bulundugu. hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkan ları ta rafından imzalanan Rio Zirvesi'ini takiben. başka konularda da 
önemli gelişıneler ortaya çıkm ı ştır. 1994 'te Kah i re Konferansı "nüfus·. 1995 'te Peki n Konferan
s ı "cinsiyet dengeli ka lkınma· konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlem iştir . Kopenhag'da· 
ki ilkeler kalkınmada sosyal politikalara ili şk in yeni gündemler saptamıştır. 1996'da lstan· 
bul'daki HabitaL ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gelişmenin kentsel baglarnma ili şkin degerieri 
evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su Po
rum u. kalkınma ve su kaynakların ın geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş yaklaşım la· 

rı ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretınekteydi. Ancak 
bu gel işıneler GAP'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagctaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçek leştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat su nın uştur. B i r 
diger f ırsat ise. siyasi karar organının. GAP'ın 201 O y ı lına kadar tamamlanınası taliınatıyla bir· 
likte ortaya çıkmıştır . Böylece yen i plan ilgili tüm kesimlerden saglanan girdi ve katkılarl a. bu 
talimaLın geregini yerine getirme yolundaki önemli bir adım olarak gerçek leşm iş olacaktı r. 

Katılımcı bir şekilde yapılınasın ı esas aldıgıınız Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınına Planı 
çal ışması için tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
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degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fı rtınası toplantıları yapıldı. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntem leı'inin 

belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkı ları alındı. 

Bu kitap. 29 Eylül 2000 taı'ihinde Mardin Valiligi ll Ozel Idare Toplantı salonunda yapılan 
toplantıdaki konuşmaları kapsamaktad ır. Ancak katkı ve katılımdan anladıgımız bu toplantılar

da ortaya konan görüşlerle sınırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracılı
gıyla yapılacak katılım ve katkılar için bir dizi başka yöntem de uygulanmaktadır. Temsil edile
meyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de ku llanılanarak. katılım en üst düzeyde uygu
lanmaya çal ışılacak ve Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı bu kez aşagıdan yukarıya bir 
şekilde oluşacak. bu program bütün paydaşlar tarafından çizi lmiş şekliyle. uzmanlar tarafın
dan geı'çekleştirilmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlüge girmiş veya siyasi iradeye sunul
muş olacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama anlayışıyla gerçekleştirilen ilk kap
samlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katı lımcıların ortak emegi ve katk ısıyla oı'taya çıkmakta olan yeni Güneydogu Anadolu 
Bölge Kalkınma Planı ça l ışmaların ın hazırl ık aşamasında oldugu kadar uygulamada da başarı
lı olmasın ı diliyorum. 
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Vedat ÖZBİLEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Kooı·dlnatöı·ü) 

Samimi bir havada ta rtışma yaparsak daha iyi olur. Ve daha uygun olur. Buyurun arkalar
da kalmayın . Siz daha önemlisiniz bizim için. Bugün buraya bi ı· araya toplanmaınızın amacı Ba
kanlar Kurulunca alına bir karar geregi Güney Dogu Anadolu Projesinin 2010 yılında tamamla
ması ve bu konuda da GAP Idaresinin planlama yapma konusunda görevlendirilmesi üzerine 
bundan daha önce ı 7 Mayıs tarihinde Ma ı·din "de bir toplantı yapmıştık. Bilgi lendirme toplantı

sıydı. O Orada Bakanlar Kurulunun kararını GAP Idaresinin bunu nasıl yapacagını ve bu çalış

ınanın artık Merkezi bir şekilde bürokrasi tarafından yapılmayacagını katılımcı o lacagını. Plan 
dokümanla rı proje ekibi tarafından üretildiginde her aşamasında sizlere gelip görüşlerinizi ala
cagımızı söylem iştik. Işte bu o toplantılardan biri. Proje ekibimizce vizyon. amaçlar. hedefler po
litikalar adlı bir doküman haz ırladık. Bu 3-4 aylık süre içerisinde o doküman ı tartışacag ız. Tar
tışmadan önce muhakkak okumuşsunuzdur. Ama ben bu doküman hakkında biraz bilgi vermek 
istiyorum. Bi ı·de yaklaşıın ıınızı a nlatayım onun üzerine ben sizlerin görüşlerinizi ve katkılarını

z ı almaya ça lışacagım . GAP Bölge Kalkınma Planı diyoruz. Bu on yıllık bir plan olacak ama bu
nun sürecegi 2002 ile 2010 yıll arında olacak. Çünkü 2000 ile 2001 yılın ı kaçırdık artık. bun
dan sonra önümüzde 8 y ı l var. Bu 8 y ı lda Güneydogu Anadolu Bölgesini nas ı l kalkınd ırırız. Bu
nu da ka lkındımken öncelikli sektörlerimiz ne olmalı. her alana girmemeliyiz. Yoksa görmemiz 
gereken alanlar nereleı·dir. Onu tespit etmek amac ıy l a bu plan hazırlan ıyoı· . Hem 1 O yılda çok 
şey ler de degişti bölgede. Onun için biz bunun isınine daha önce 89 Mastı r planıydı. Artık öyle 
demiyoruz. Güneydogu Anadolu Projesi Bölge Kalkınma Planı . Plan daha önce söyledigim gibi 
Bakanlar Kurulunun Kaı·arıy la bir hükümet kararıyla başland ı ve GAP idaresi görevlendirildi 
bununla ilgili olarak GAP Idaresi Proje ekibi kuruldu. Organizasyon yapıını şöyle en tepede ta
bii GAP Idaresi var. Bu projeyi yapacak bir proje ekibi var. Bu ekibin başında Proje Direktöı·ü 

Doktor Yavuz Ege bu işten sorumlu. Bunun altında 7 tane birimimiz var. Bölgesel Planlama bi
rimi. iktisadi planlama ve finans modelleı·i grubu vaı·. Sosyal planlama grubu. Taı·ımsal ve Kır

sal Kalkınma grubu. Altyapı ve Çevre. Iletişim ve Destek Hizmetleri. Proje Koordinatörü de işte 

ben GAP Idaresi olarak Vedat OZBILEN olarak ben soı·umluyum . Bu ekiple GAP l da ı·esi arasın
daki ilişk ileri saglıyorum . Bugünkü toplantımızda Tarımsal ve Kıı·sa l Kalkınma Gı·ubundan Yal
çın DOCA ER var. Sosyal Planlama grubundan Neşe Hanım . bu gruba katılmış durumda. Ileti
şim grubundan Cem Ozsüer ve Ekı-em Özdegirmenci bize destek verınekteler. Danışmaniarımız
dan da Sema Hanım bir grup halinde karşınıza geldik. Hazırladıgımız doküman konusunda siz-
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!erin görüş lerinizi almak ve önerilerinize de cevap vermek amacıyla tabi sadece Mardin'de ya
pı lm ıyor. Şu anda Diyarbakır ve Şırnak'ta da toplantılar yapılıyor. 9 ilde de yapıld ı. A ltısında 

yapıldı. Bugün 3 diger ilde yap ılarak bu toplantı la rı bitirecegiz. Bu grubumuzun digeı· eleman
ları da şu anda Diyarbakır ve Şırnak 'talar. Bu işi biz nasıl yapacagız. GAP Bölge Kalkınma Pla
nını kısaca on ları hatırlatmak istiyorum. 17 Mayıs toplantısında da söylemiştim . Ama yinede 
bir hatıri atmakta yarar var. Çünkü vizyon amaçlar. hedefler dokünıanı nasıl hazırlandı. Onun 
üstündeki yak laşım lar nedir. Onu biraz daha iyi anlayabilmek için. Şimdi bizi etkileyen d ışarı

dan gelen veriler var. Bu yukarıda görülen 4 tane kutu Bunlar Ulusla ı· a rası gelişmeler. GI
DEM'Ierin 1. GAP sürdürülebilir Ka lkınma Program ı ve Ulusal Plan. Uluslar arası gelişıneler 

şöyle. Dünyada son yılda Uluslar aras ı arenada şok degişiınleı· oluyor. Bu degi şim ler nedir. 21 . 
Yüzyıla hazırlı k çalışınaları 21. Yüzy ı lın içine girdik. Ama girmeden önce bu haz ırlıklar zaten 
başlanm ıştı. Her alanda yani planlama kararla rı belirleniyor. 

Bun la ı· a rtık küreselleşen Dünyada biz kendimizi soyutlayamay ız. Dü nyanın a ld ıgı kararlar 
bizi etkiliyor. Bunu kendi ülkemizin şa rtla rına göre yeniden irdelememiz gerekiyor. Bunda özel
likle Güneydogu Anadolu Bölgesi olunca daha da hassas olunuyor. Çünkü çok önemli 2 tane su 
kaynagı var. Fırat ve Dicle. O da Ulus lararası gündemde. Ve bu sular ta rtış ı lıyor. Dolay ıs ıyla bi
zim bu sulara karşı yapılacak planlama ça lışma larında Uluslar arası gel işmeleri incelemek la
zım . Çünkü 21. Yüzy ılın su konusunun hassas olacagın ı bu yöne yönelik olar·ak da bir su viz
yonu oluşturuluyor. Bunun dışında da Gündem 21 ad lı doküman 92 yılında onandı. Bunda 21. 
Yüzyılın planlama kararların ı hem sosyal alanda hem fiziksel alanda. hem tarınısal alanda yeni 
ilkeleri beliriyor ama bunu bir çevre koruma mantıgına oturtuyor. Buda yeni bit' plan lama an
layışı 21. Yüzy ılın dolay ısıyla bu kavraınlaı·ı da bizim yeniden irdelememiz lazım . Acaba ülkemiz 
şartlarına uygun mu? 

Diger bizi dışarıdan etkileyen Birleşmiş Milletler Kalkınma Programıyla Türkiye Hükümetinin 
başlatmış oldugu bir program. Bu Güneydogu Anadolu Bölgesinde sürdürebilir Ka lkınına Prog
ramı GAP Idaresi bunun uygu lamasında n sorumlu. 29 tane alt pı•oje var. Bu çeşi tli sektörlerde 
sosyal alandan tutun. çevreye. mekanın planlaması ve iş yaratma konularına kadar inen bir 
alan. Dışarıdan bizi etkileyen başka bir programda ve en önemlisi de Ulusal P land ı r 8. Plan. 8. 
plan şu anda yürürlüge girdi. Onun yaklaşımları. 2023 perspektifi bizim yapacagımız alana gir
di verecek. Dolayısıyla ulusal seviyede a lınan bazı kararla ı· bizim ya pacagımız planlama karar
larında girdi olarak alınması gerekiyor. Tabi bunlar dış girdiler. Iç girdiler ise bizim dayandıgı

mız bir plan var. 10 yıldır ona dayanarak uygulamaya çalışıyoruz: 89 yılında yapı lan GAP Mas
t ır Planı. Bu Mastır Plan bölgenin sorunlarını tespit etm i ş. Bu sorun ları çözebilınek için tarım. 

sanayi ve mekansal alanda stratejiler beli rlem i ş. Bun ların uygulanması için de finans modeli. fi
nans tablosu ortaya koymuştu Hükümetimiz de bu konuda planın öngördügü çerçevede uygu
lamalar yapınaya gayret göstermiştir. Şimdi bu planın bir degeriendirilmesi lazım . Yani '89 yı

lında yap ılan plan neyi öngördü? Bunlar ne kadar başarı ldı? Başarıld ıysa niye başarıld ı? Başa-
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rılmadıysa niye başarı lmadı? Bununda bir irdeleıımesi gerekiyor. Diger bir irdelenmesi gereken 
konu da sosyal eylem plan ı. Bu da Mastır Plan sonras ı yapılan planın eksik bıraktıgı sosyal yö
nü iı·deleyen GAP'taki bazı ça lışmalara yeni açılımlar getiren biı• plan. Bunun bir degerlendiı·il · 

ınesi gerek. Onun '95'Len bugüne yaptıgı uygulamalar nelerdir? Bun la ı·dan neleı· başarıldı? Ne
ler başarılınadı? Bunun ortaya konu lması gerekiyor. Bir de degeriendirilmesi gereken digeı· bi ı· 
konu var. 10 yıllık periyot içersinde bölgedeki gelişmeler. bu gel işmeler nedir? Hem sosyal açı

dan hem ekonomik açıdan neler oldu. neler olmad ı : bir de yaşanan huzursuz bir ortam vard ı. Bu 
huzursuz ortam taşları yerinden oy na ttı. Bunları yeniden bir araya getirmek lazım. Toplumla ba· 
rışınak geı·ekiyor. Sosyal ve ekonomik ka lkınına hamlelerini gündeme getirmek gerekiyor. Bunu 
getirirken de bu geçmişteki yaraların da sarı lması gerekiyor. Tabi tüm bunlaı·ın degerlend i ı·ilip. 

işte durum tespiti yapıldıktan sonra kalkınına ihtiyacı ve vizyon. ondan sonı·a 201 O yılının pla· 
nın amaç. hedef ve stratejileri daha sonra kalkınına seçenekleri de belirlenerek tabi bunları da 
yaparken kaynak imkanları da degerlendirecek. Yani bir şeyler önerecegiz ama bunların gerçek· 
leşmesi için ne kadar kaynak gerekir ve nereden bulunacak? Bunlar da tespit edildikten sonra 
bir plan hazırlanacak. Bu planla birlikte uygulama programı. Ve bu uygulama programın ı haya
ta geçirecek yeni bir yönetim acaba ne olabilir? Buna da izleme. degerlendirıne sistemi diyoruz. 
Bu bizim iş akımı dedigiıniz bir şema. planın da bu süreçler içerisinde yapacagız. Şu anda işte 
biz Kalkınma Ihtiyaçları ve amaç Hedef Stratejileri bölümündeyiz. Yalnız bunları yaparken şura
da gördügünüz bölge ve ilgili kuruluşlar diye bir kutu var. 

Projeden etkilenen kesimlerin görüşlerin i alarak yapacagız dedik. Dolayısıy la her kutuda bir 
şeyler üıoeWgiınizde sizlere gelip sizlerin görüş lerini ve en iyisi katk ılarınızı alarak bu bizim öner· 
digimiz ça lışma ları revize ederek belli bir noktaya gidecegiz. Bu planın yaptırım gücü de olacak. 
Bu plan diyelim Hükümetin talimatına göre Ocagın sonlarında bitirmemiz lazım . Onu bitirdikten 
sonra üst makamlara sunulacak. Onların onayından sonra hayata geçirilecek. Çünkü gerçekleş
me olayı yüksek çünkü hükümetin bir talimatı. Bize 201 O yılında GAP'ın bitirilmesi yönünde ne· 
ler yapabilecegiıniz konusunda projeler önerin. önerimize getirin dediler. Bunu da Ocaga kadar 
sizlerle heı· ürettigirniz rapor çerçevesinde tartışıp anlaştıgıın ız şeyleri hükümetin önüne suna· 
cagız. Şu andaki şey ler proje seviyesinde diye tartışıldı. Daha çok makro düzeyde ama 1·2 ay 
içerisinde bunu daha sektör bazında top lan tı lar yapacag ız. Işte turizm olsun. sanayi olsun. egi
tim olsun. Saglık sektörlerinde orada bu projeler daha somutlaşacak. Ama onlara geçmeden ön· 
ce genel bir yaklaşımda sizlerle anlaşmaınız lazım. Yani Güneydogu Anadolu bölgesinin sorun
ları ne? Nasıl çözecegiz? Çözerken hedefimiz ne olmalı? Nereye varmak istiyoruz? Onu birlikte 
ka ı·ar vermemiz gerekiyor. Bizim proje ekibinin bir çalışması var. Onu sunacagız. Onda eger 
hemfikir olursak hükümetimize de bölgeyle birlikte hemfikir oldugumuz konuları iletecegiz. Ya· 
pılan ça lışınada bizim bir vizyonumuz var. Vizyon çok uzun vadeli bir yaklaşım . Biz Güneydogu 
Anadolu Bölgesi'ni 2023 yılında 2010 yılında şöyle görmek istiyoruz. Refahın arttıgı. herkesin 
ekonomik faaliyetlere katılma fırsatının yaratıldıgı. diger bölgelerle gelişmiş l ik farkının aza ltı ldı· 

gı. kaynakların etkin kullanıldıgı. verimlilik ve istihdam ın arttırıldıgı ulusal ekonomiyle bütünleş· 
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miş. d ışa açık demokratik bir toplumsal yapının oluştugu özellikle bizim önem verdigimiz güçlü. 
donanımlı. egiti lm iş bireylerin çogaldıgı, sürdürülebilir büyümenin saglandıgı bir Güneydogu 
Anadolu Bölgesi'ni görmek istiyoruz. Vizyonumuz bu. ekip olarak da yapmış oldugumuz tartış

malarda. analizlerde biz GAP Bölgesi'ni 201 O'da 201 O sonrasında buraya u laştırmasını istiyo
ruz. lstedigimiz nokta bura eger sizler de bunda hemfikirsen iz. Bu konuda fikirlerioizi söy leı·se

niz bundan sonra çıkacak projelerin çerçevesini belirleyecek. Do lay ısıyla bunda sizlerle anlaş

mamız gerekiyor. Yani siz de refahı mı istiyorsunuz: herkesin ekonomik faaliyetlere katılmasını. 

kaynakların etkin kullanımını . güçlü. donanımlı . egiUJm iş bireylerin mi yaratı lmasın ı istiyorsu
nuz. istihdam yaratılmasını mı. ulusal ekonomiyle bütünleşm iş bir GAP Bölgesi mi istiyorsunuz? 
Bunlar hakkında görüş lerinizi ben konuştuktan sonra sizlerden isteyecegim. Bu genel vizyonu
muza bi ı· amaçla ulaşmak istiyoruz. Bu genel amacımız da katılımcı temelinde olsun. Yani yapı

lacak her şey sizlere danışılarak . sizlerle birlikte ama bölgedeki tüm insanların yaşam kalitesi
ni yükseltmek temel amacımız. genel amacımız bu. Varmak istedigimiz şey de 2010 yılında bu 
yaşam kalitesi yükseltilmiş bir Güneydogu Anadolu Bölgesi. Bunu nasıl o lu şturacag ız? Bundan 
sonraki sıralayacagım 16 maddemiz var. O maddeyle onlar hakkında da görüşlerinizi isteyece
giz. Şimd i bu genel amaç ve 16 amaca varmadan önce bizim bir de yaklaşım temel ilke ve stra
tejilerimiz var. Bu planda yani o 16 tane amaç ortaya çıkarken hep bu temel ilke ve stratejiler
den çıktı. Onlar hakkında da görüşlerinizi istiyoruz. Acaba bunlarda dogru muyuz? Bunlardan 
biri uluslararası gelişmeler bizi etkileyecek. Şu anda Avı·upa Birligiyle i l i şki içerisindeyiz. Onun 
bölgesel kalkınma po lit ikaları var. Bu politikaları irdelememiz lazım . Bi rleşm iş Milletler sözleş

melerinde ve ulusla rarası yükümlülüklere bakmamız lazım . Bunlar bizim tespit edeGegimiz 
amaçlara da girdi verecek. özellikle sekizinci 5 yı l lık kalkınma planı yani eger Dünyanın kabul 
ettigi gelişme normları varsa. Onlardan kendimizi uzak tutamay ız. Onları da kabul etmemiz ve 
Güney Dogu Anadolu Bölgesinde de o normları yaşatmamız lazım. 

Birinci ilkemiz bu digeı· ikincisi bu çok genel bir kavram Bölgenin kalkınmasıyla ilgili GAP 
Idaresi ve bizim proje ekibinin yaklaşımı. biz Güney Dogu Anadolu projesini su toprak kaynak
la rı geliştirme projesi olarak göı·müyoruz. Bizim yaklaşımımız insani gelişimler yani insan amaç
lıdır. Her şey Güney Dogu Anadolu Bölgesinin i nsanların ı yaşam kalitesini yükseltıneye yönelik
tir. Dolayısıy la bu kabulü yaptıgınız zaman ekonomik. sosyal. mekansal.kültürel alanda alaca
gınız kararlar. önereceginiz projelerde bu insana yönelik olmalı. On ların ihtiyaçlarına ve temel 
ih tiyaçlarına göre bunları düzenlememiz lazım. Böyle uçuk projeleı· önermemiz lazım . Bunu ya
parken katılımcı ilkelerimiz içerisinde katılımcı yöntemlerle yapalım. Yapacagımız ça lışma lar 

sürdürülebilir olmalı . Yani birden kesilmemeli. politikala ı· degi şmemeli yani belli sürekliligi olan 
bir politika Güney Dogu Anadolu Bölgesinde uygu lanmalı. Bu bizim bölgesel planlamadaki genel 
yaklaşımımız. Bu da ikinci temel stratejilerimizden biri digeı· üçüncüsü bizim bu 16 amacı belir
lemede önemli olan sektörlerden biri de bu piyasa ekonomisi Güney Dogu Anadolu Bölgesinde 
piyasa ekonomisi diye bir şey yok. Onun kura lları istemiyor. bunu işletmemiz lazım. rasyonel iş

leyen bir piyasa ekonomisinin kura llarına oluşturmamız lazım . Özelliklede yerel pazarı canlan-
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dıı'mamız lazım. Bunu yaparken t.abii ulusal paza ı·l a bütünleştireccgiz. ulusl a rarası pazarla ya
ni kendimizi küreselleşen Dünyada kendi sınırla rıınız içerisinde LULamayız. Do lay ısıyl a buda bi· 
zim üçüncü temel stratejimiz bu p lanı yaparken dikkate a lacagıın ız amaçla ı' ı belirleyecegiz. Ta· 
bii her şey Rasyonel iş leyen Pazar ekonomisinde dört dö ı'L iük iş lemiyor. Bazen aksak l ıklar olu
yor. piyasa ekonomisinde de o anda da devlet müdahale etmeli yani kamu inisiyati fi etkin rol al
malı. Piyasa ekonomisinin iş lemedigi alanlarda bu alanlarda nedir. Sosyal alaniard ll' dolayısıy

la devletin daha çok sosyal alanlara girmesi lazım . Hem bu beşeri. dogal ve ekonomik kaynak
la rı iyi planlamak istiyorsak ve piyasanın da çözüm üreteıııedig i alanlarda kaynakların uyum 
içinde geliştirilmesi için sosyal müdahalelere. yönlendirilmelere gerek var. özellikle hedef grup
larını beliı'lenmesi dezava nt.ajlı gı'upları n bu ka l kınmadan yeterince yaradanamayan insanla rı 

bu kalk ınmaya katmak ve on ları kaLacak kurumsal yapıla ı'ı. yani sivil toplum öı'gütlerini geliş

tirmek. ticaret sanayi oda larını daha güçlü kılmak. ihracatçı birlikleri daha güçlü kı l mak. Z iı'aa t 

odala rını . zi ı'aat birlik leı'ini bu yönde kurumsal kapasitelerin hem merkezi otoritenin ku ı'umsal 

yapısın ı hem de hükümet dışı kuru luşlaı'ı güçlendirip bu ka lk ınmaya katmam ız gerekiyoı'. Yok
sa şeyin sürekliligi olmaz. bu güçsüzlerin sesini duyuramayan kesimlerin kalkınınada n Y<ll'alan
ması saglayamay ız. Biı' diger dördüncü stratejimizele bu. Tabi bunla ı' ı yapa ı'ken çeı'çevede çok 
önemli eger biz ekonomik ve sosyal gelişmeyi saglayacagı z ama çevreyi t.ahrip etmeden dünya 
artı k bu gündem 21'1e planlama kararl arında şu nu almıştır . Ekonomik ve sosyal yönde kaı'a r al
dıgın ız zaman çevre yönünde de karar alıp onunla bütünleştireceksiniz. Çevreyi korumadan ge
lecek nes i lleriın ize bozulmuş bir çevrey i b ırakınama lıyı z. Dolayısıy la bizim beş inci stratejimiz 
her a lacagıınız kararda. her önerecegiıniz projede çevre boyutu muhakkak dikkate alınma l ı. Bu
na uygun olarak da düzenlemeler yapma lıyız. Diger a l tıncı stratejimiz her şey in tüı' ça lı şına laı'ı 

yapıyoruz da kaynak neı'eden olacak. Tabii kaynagı da d üşünmemiz geı'ek iı'. Çünkü hükümeti
ınize bir öneri götürecegiz diyecegiz ki bölgeni ka l kındıracagız ama şununla ilgili bu kadaı' pro
je öneriyoruz. Bu pı'ojenin kaynagı da bu onu da bizim öneı'meıniz lazım . Hata bunlar ortaya 
çıktıkça o kaynak konusunda da gelip sizinle ı.artışacagız. Burada üç ı.ane temel şeye önem ve
riyoruz. biz kaynaga. birincisi devlete. ikincisi özel sektöre. üçüncüsü halka. Hepsinin rolü fa rk
lı olacak. Bunu. bu planda gündeme getirmemiz lazım. 89 planında bu yoktu sadece devletten. 
bütçeden kaynaklar aran ıyoı'du. Ama artık devlete fazla yüklenıneın iz lazım. 

Bazı başka alanlarda var. oralardan kaynak bulabilecegimiz. Bunlar i şte özel sektöı'den ola
biliı'. halkLan olabilir birde u luslararası iınkanla . ulusla rarası bu kü ı'eselleşen dünyada Güney 
Dogu Anadolu projesi zaten ön planda ve buraya iyi projeleı' önerdigirniz zaman muhakkak fi 
nans bu labiliriz. O imkan var bu şansıda biz iyi degerlendirmeliyiz. Bu da a ltıncısı bizim strale
jinıiz. Yedincisi stratejimiz acil istihdam dedigi ıııiz biz t.abi bu çalışma la rı yapacagız. Bir plan or
ı.aya çıkaca k projeler demeti ama biz bunu yaparken hayat devanı ediyor. Deva nı eden hayatLa 
da çok sorun la ı' var. Nedir bu 10 yılı getirdigi huzursuz orı.amın yönettigi birikmiş sorunlar var. 
sosyal yaralar var. Bu sosyal yara ları kapatıcı kısa dönemde bir hemen uygulanıaya geçecek 
projeleri tespit edip önerıııeıııiz lazım . Onu da biz acil istihdam projeleri dedik. Bunu muhakkak 
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bu yeni planda dikkate almamız lazım. Güneydo~u Anadolu Bölgesi için şimdi bu altı strateji ge
nel yaklaşımınıızla birlikte bizim Güneydo~u Anadolu Bölgesine 2010 yılında neye varmak iste
di~im izi belirleyen şey ler. Bunlar sırasıy la 16 madde. Şimdi onlara geçiyorum. 

Bunlar ekonomi ile ilgili sürdürülebilir büyüme ve gelişme a ltyapısı olacak. Yani ekonomi ilk 

ekonomiyi halletmemiz gerek. Onun alt yapısının hem fiziki hem iktisadi hem beşeri a ltyapısının 

güçlendirmek bunu oluşturaca~ız. O verilen dokümanlarda buna yönelik hedef politika larımız 

var. Onlar hakkında görüşlerinizi bekliyorum. Bir kere ilk başta bunu yapma lıyız. 

Yaklaşımımız bu amaçlarda bölgeler arası dengesizl i~i azaltınalıyız. Tümden ortadan kaldır
ına lıyız. Yani bir Marmara'yla bir Güneydo~u Anadolu Bölgesiyle ama bunu azaltına yönünde 
çaba sarf etmeliyiz. Ama bizim 10 y ı llık deneyimle gördü~ümüz bir de bölge içinde farklılaşma

lar var. Ona da müdahale etmemiz laz ım . Yani hüküınetiınize önerec~imiz kaynakların dengeli 
da~ıtı lınas ı lazım bölge içinde belli noktalara yo~unlaşmanı ız lazım . Çünkü bölge homojen d~i l 

ve her alt bölgeler var. Bu alt bölgelerin farklı özellikleri var hem beşeri kaynaklar farkl ı. Insan 
kayna~ı farklı . Kapital birikimimi var. Bu do~a l kaynaklar farklı dolayı sıy la bir Ad ıyanıan ·a uy
gulanacak programla Mardin'e uygulanacak progranı farklı olma l ı Sii ı't' e ve Şırnak' a uygula
nacak progranı farklı olmalı. Dolayısıyla da bölge içindeki gelişmişlik fa t'k iarın ı çok abartmaya
cak tamamlayacak bir programı Hükümete önernıenıiz gerekir. Bu da bu yeni planda özellikle 
dikkat ede~inıiz hususlar. Yine ekonomiyle ilgili daha da stratejinıizde söyledi~im iz rekabetçi 
pazar ekonomisini oluşturmak ulusal ekonomiye. uluslararası ekonomiyle bütün leştirecek alt 
yapıy ı hazırlamak Bunu yaparken sadece kamuya yüklenınemek . özel sektörü de bu işin içine 
sokmak. Ve bölgedeki yerel girişimcili~i desteklemek ve burada çok potansiyel var. Güneydo~u 
Anadolu Bölgesinde. Yerel girişimcilik açı sından . Ama onların destekiere ihtiyacı var. Bunu da 
liüküınetimize önermemiz gerekiyor. Yerel girişimcil ikten kalkarak bölgeyi gel iştirmenin imkan
ları var. Biz bunu GAP Gl DEM'lerle üç yıllık uygulamalarda gördük. Bunu daha da geliştirme

liyiz bu yönde. önerilerimiz olacak. Tabi bu ekonomik gel işmenin yanında temel a~ırlık verd i~i

miz bu çevrenin korunmasına yönelik bir amacımız su. toprak ve biyolojik kaynakların verimi ve 
sürdürülebilir ku llanımını sa~layaca~ız. Burada önemli bir kaynak var. Su kayna~ı dolay ısıyla 

iyi bir su yönetim sisteminin oluşumu yani Fırat ve Dicle'yi kullanmalıyız. Gelecekte 21. Yüzyıl

da su çok konuşu lacak şu anda su ile ilgili politikalar tespit ediliyor dünyada. Bunun içersinde 
en önemli suyu çok verimli kullanmak. Bizi de sıkıştıracakları konu bu. Suyun verimi ve etkin 
kullanımı. Dolayısıy la bizde devlet olarak bu sadece Güneydo~u Anadolu Bölgesindeki insanla
rı ilgilendiriyor. Devlet olarak tüm Ulusal şeyleri ilgilendiriyor. Fırat ve Dicle su larını çok iyi ve 
verimli kullanmalıyız. 

Bunun sistemini oluşturmamız gerekiyor bu planda. Birde dogal kaynakları korumamız ge

rekir. Gerekir ki sadece şeyi an lam ıyoruz katı bir koruma d~il. Kullanarak koruma. Ama koru

yaca~ı z kaynaklarımızı Altıncı amacımız gıday la ilgili bu 21. Yüzy ılı Planlama Küresel boyutta 
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kabul ed ilmiş bir ilke. Biz de bunu amaç ola ı·ak benimsed ik. Gıda güvenliginin sag ıanması. Bu 

çok önemli bir madde. Ve uluslararası aı·enada da taı'Lışı lıyoı·. Bu plan ça lışmalarımızda buna 

yönelikLe projeler üı'etmeli. Bölgenin gıda açısından güvenligini sagıamamız geı·ekiyor. Yedinci 

ve sekizinci amaçlarımız sosyal amaçlı bu da özellikle hedef gruplara yönelik yani dezavantajlı 

bu güçsüz olan grupların ka lkınmadan yararlanamaya n insanla ı·ın kaynaklara erişim lerinde ve 

kararlara katılımla rını kolaylaştıracak mekanizmalaı·. politikalar belirlemeliyiz. Çünkü bir yeı·de 

bir kalkınma yaparken bi ı· kesim çok iyi yararlanıı·ken diger kesim yararlanamaz. E:ger a ı·ada 

dengeyi saglayamazsanız yine bir sosyal yaraları açmış olursunuz. Bunu oı·tadan kaldırmamız 

lazım. Birde bizim bu sosyal planlama grubunun özellikle üzerinde durdugu bizim çok amaçlı 

toplum merkezleriyle de yapmış oldugumuz deney imlerden elde edilen şey cinsiyet dengeli top· 

lurnsa ı gelişme sürecini geliştirmek onunla ilgili mekanizmaları önermek. politikaları belirlemek. 

Dokuzuncu amacım ız özellikle de yerel inisiyatifleri burada güçlendirmek onların kapasitelerini 
geliştirmek her şey insan diyoruz. Kalkınmayı saglamak istedigimiz bölgenin insan kalitesini ge· 
lişLirmed iginiz müddetçe ist.ediginiz kadar büyük alt ya pı yatırımları yapın . onlaı·ı kullanacak in· 

san ları iyi yetiştirmediginiz kurumsal yapı larını gel iştirmediginiz müddetçe istediginiz kadar 19 

baraj. 29. 22 bara j. 19 ilde 81ektrik Santral kurun hiçbirinin anlamı yok. Büyük Sulama Tesis· 

leri kurun hiçbirinin anlamı yok. Kullanacak örgütler Sivil Toplum Örgütleri insanlar gerekli bu n· 

ların yapısını kalit.elisin i. kapasitesini oluşturmamız lazım. Diger önem verdigirniz toplantılarda 

da ortaya çıkan digeı· illerde yapılan tartışma larda . 1 O. ve 11.bunlar: 

E:gitim ve Saglık Güneydogu Anadolu Bölgesinde öncelikle dikkate alınması gereken sektör· 
leı·den biri. Daha önce söyledigim gibi bu yerel inisiyatif öncülügünde kuı·umsa l kapasitenin güç· 

lendirilmesi ile ilgili yani insan kaynakların ı geliştirmek istiyorsak onları iyi yetiştirmemiz ve 

saglık şartların ı da çok iyi saglamamız lazım. Bunları saglamad ıgımız zaman bölgede istedigi

rniz dedigirniz gibi büyük alt yap ı yatırımla rını ya pın . Ama insanın temel ihtiyaçla rını kalkınma

da saglamadıgınız müddetçe ne bölgesel ka lkınma ne il ka lkınması hiçbiri saglanamaz. Böyle bir 
yaklaşımımız var. Zannedersem diger illerden gelen eleştiri ve görüşleri de degerlendirdigimiz

de öncelikli sektörler yavaş yavaş egitim. saglık. altyapı istihdam durumuna kayacag ı gibi gö

rünüyoı·. Bakalım Mardin 'den neler çıkacak . 12.ci amacımız daha önce 89 Mastır planında dik

kate alınmayan ama artık tartışılmasında yarar gördügümüz bu kültürel birikimden yararlan
mak bölge bir kültür zengini bu tahrip oluyor. Ya ratılmış olan bir folklorik kültür var. Bunu iyi 

degerlendirip kalkınma sürecine katmamız lazım. Bun l arı burada birçok ip uçları yakalayabili

riz. Ve kalkınma da bize yol gösterir. Ve bu konularında artık ir?elenmesi gerekiyor. 13. Ve 14 

amaç daha çok bu kır ve kentlere yönelik yani altyapı lara yönelik. kırın kı rsa l alanın ve kentsel 

alanın ihtiyaçlarının çözülmesine yönelik hem teknik altyapı hem sosyal altyapı. Yani içme su

yu kanalizasyon katı atık arıtma sorunları bunları çözmek. Bunlarda öncelikli olanlarını belirle

mek. Bu o 8 yılda bunları çözmek bun ları yaparken de kent ve kır arasındak i işlevsel bütünlügü 
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saglamak yönünde çabalar sarF etmeliyiz. projeler önermeliyiz. Bunu yaparken hem ulusal pa
zaı·lara hem de Uluslar arası pazarlara baglayacak sistem leı· i önermemiz gerekiyor·. On beşinci 

amacım ız çevreyle ilgili yine. Burada daha kapsamlı yaklaşıyoruz. Bir çevre yönetim sisteminin 

Güneydogu Anadolu Bölgesinde oluşturulması gerek. 

Yani çevre boyutunun hem ekonomik hem sosyal kararlarla bütünleştirilmesi bunun bit' sis· 
teme baglanmas ı gerekiyor. Tabi bu uzun vadeli bir vizyonun içeı·sinde olması gereken bir şey 
ama biz en azından bunu 8 y ıl içersinde hiç olmazsa çevre yönetim sisteminin altyapısını oluş
tura ltın. Bizden sonra gelecekler bunun devamını saglasın . Çünkü su kaynaklanmız çok degerli 
toprak kaynaklarıımı çok degeri i. Bun ları koruyup koruyacak bir sistemin oluştu ı·ulması gereki· 
yor. Şu andaki dagınıklık bunu koruyacak yönde degil. Onun sıkıntılarını yaşıyoruz. Hem Ulus
laraı·ası alanda bizi sıkıştırıyorlar. Bunlara hem cevap verme açısından hem de var olan dogal 
çevremizde bir insan olarak korumamız bunun sistemini oluşturmamız gerekiyor. On altıncı 

amacımız bölgenin o kültür zenginligi, kültür varlıklarıyla bu taşınmaz kültür vcırlıklarıy la ilgili 
bu rası Yukarı Mewpotamya . Bu Yukarı Mezopotamya da bu tarihi varlıklaı·ın tuı·izm sektörüy
le bütün leşmesi gerekiyor. Çünkü turizm büyük bir potansiyel olacak. Turizminde dayandıgı şey 

kültür varlıkları. Dolayısıyla bu sektöı·ün en önemli girdisi olan kültür varlıklarını nasıl koı·uya
rak ekonomiye katabiliriz. Bu da bizim bu plandaki önemli amaçlaı·ımızdan biı·i olacak. Hep Gü
neydogu Anadolu Projesi derler. Temel ka lkınma su ve topraktıı·. Su topragın yan ında turizmde 
önemli bir sektördür. 

Bunu muhakkak bu planda dikkatle ele almamız gerekiyor·. Bu 16 amaç sonucunda bizim bu 
yeni planda öncelikle beklenenler şun lar: 

Birincisi ekonomik yapıda degişim sürecini muhakkak başlatma m ız gerekir. Biı· kere biz pro

je ekibi olarak bunu ekonomide bir degişimi saglamamız lazım . Güneydogu Anadolu Bölgesinin 
hem konumu hem sınır ticaretinin olması dış ticari ilişkilerin çok ı·ahatlıkla başarılacagı bir böl
ge. Bu tür ava ntajının olmasından kaynaklanan bir avantaj da var. O süreci genel ekonomik ka

rarlarla başlatmamız gerekiyor. Bölge toplumunun yaşam kalitesini yükseltilmesi bu plandan o 
çıkacak. Bölge ile Ulusal ölçekteki göstergeler arasındaki Farkları azaltmak yönünde kararlar alı
nacak. Hem bölge içi hem bölge dışı özel kaynaklardan Finans bulunması saglanacak. Bu plan 

sonucunda bir de istihdam imkanları artı rılacak. Plandan bekledigimiz temel şey de dört tane 

öncelikli alan var. Bunları sizlerle tartışmak istiyoruz. Şimdi bizim proje ekibi olarak yaptıgımız 
bu çalışma ları geniş bir kesimde tartışıyoruz. Çünkü ne kadar ne kadar çok kesimle tartışırsak 
degerli katkılar· alacagız. Bazı görmedigimiz şey ler olabilir. Gözü m üzden kaçabilen Ankara 'da 13 
8ylülde bir top lantı yaptık. Bu daha çok uzmanlar seviyesinde akademisyen bazı sivil toplum ör
gütleri ile onların görüşlerini a ldık. Bölgenin görüşlerini seçilmiş bir uzman grubuyla 20 8ylül

de Diyarbakır'da yaptık. Orada şu sonuçlar çıktı. Öncelikli sektör olarak egitim. saglık. turizm 

ve alt yapı belirlendi. Bizim yaptıgım ız ça lışmalarda dedi ler ki proje yönetim sistemi eksik bıra-
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kılmış bunu dikkate a lın . Girişiıncili~e biı·az daha önem veı·ilnıel i. Yerel giı· işimcil ik çok önemli

dir. Bunu geliştirici tedbirler a lınınası lazım . Bunun eksik o ldu~u belirtildi. Kaynak tespitinin iyi 

yapılınasını istihdam imkanla rının a ı'Lırıl nıası yönünde önerdiginiz hedef ve politi kaların biraz 

daha derinlemesine bel iı·lememiı gercktigi ifade edildi. Kültür varlık larına önem veı· i l ınesi ifade 

edildi. Planın uygulanınasında Hükümet d ışı kuı·uluşların ı·olü ta nıın lan nıanı ı ş dedi bu konuda 

muhakkak biı· tanımlanıan ın yapılması geregi vurgulandı. Birde bu planı kim izleyecek. kim 

kontrolünü yapacak. Bu yaptıgıınız çalışmada tanımlanmamış diye eleştiriler getirildi. Biz tabi 

bu eleşLiı·ileri degerlendire<;egiz. Şu anda dagılnıış 9 ilde toplantı lar yapıyoruz. Bölgeden de ge

lecek görüşlere göre o size dagıttıgıın ız vizyon dokümanını yeniden gözden geçirip bundan son· 

ı ·a ki ça lışma lara daha somut ça lışmalara yöneıecegiz. Ama bu çok genel makro düzeydeki yak

laşınıda bir anlaşmaınız geı·ekiyor. Sizlerinde görüşlerinizi a lmamız gerekiı·. Yani bizim gördügü
nı üz gibi a lgılıyoı· musunuz. 

Güncydogu Anadolu Bölgesinde projeyi eksik bıra ktıgımız yön varsa o konuda bizi uyarın. Si

zinde muhakkak görüşleriniz va rdır. Onla rı almak istiyoruz ki çünkü biz esas önem verdiginıiz 

sizin görüşünüz. Bu projeye yansıtmak istiyoruz. Çünkü o görüşlerden kalkarak somut pi'Ojele

re bundan sonraki toplantılarda varmaya ça lışacagız. Odak grup toplantıları yapacagı z. Tabi bu

rada söyleyenıed iginiz şey leri bizim ileti şim adı·esleri va ı·. Bilgisayar kullananlar gapplan@org 

ile gireı·ek web sayranıızla orada yapılan çalışnıa larınıızı izleyebilirler. Bizi bütün yaptıg ııııız ça

lışmalarııııızı oraya giriyoruz. Görüşlerinizi e-mail ile ozbilen@gap.gov.tr' adresine yollayabilir

siniz. Göı·üşlerin izi her zaman dikkate alıp ilgili grup yöneticilerine iletilecek ve anında size ce

vap verilecek. Bilgisayar imkanınız yoksa faks ve telefonla da bize ulaşabilirsiniz. Her zaman si

zin görüşlerinizi alıp plana yansıtmak gibi bir yak laşım ımız var. Çünkü burada yaşayan sizler

siniz. O sorunlarla direkt siz karşıla şıyo ı·sunuz. Bizler karşılaşm ıyoruz. Dolay ısıyla sizler ne ka

dar görüşlerinizi iletirsen iz bize. bizde bir kata lizöı· kurum olarak bunu plana yansı tmak ve hü

kümete iletmek istiyOI'UZ. Beni dinlediginiz için teşekkür ediyorum. 

Söz sizde diyorum. Konuşmak isteyenler. Biz konuşmaları kayıtlara a lıyoı·uz. Çünkü bunlar 
sonra kitap haline gelecek. 17 May ısta yaptıgımız toplantıy ı kitap haline getirdik. Bunları yakın

da sizlere posta layacagız. Her birinize ulaşacak. Bunlar hep kayıt sizin görüşlerin iz. Bunlar ilgi· 
li merciiere de gidiyor. O açıdan yaptıgımız çalışmalar hakkındaki görüşleı·iniz i mikrofona gelip 
söylerseniz sevinirim. Yoksa ben tek tek herkese soracagım . 

Parmak kaldırmayan yoksa sırayla soru sormaya başlayacagım . Çünkü sizin görüş lerin iz 

önemli. Birde çekingenlik var. Burası bir aile ortamı. Diye düşünelim. Herkes rahatlıkla görüşle

rini söyleyebilir. Görüşlerde de kısıtlılık yok. Biz bir devletin kurumuyuz. Ama devlette. devletin 
kendi içindeele demokratik kurumları var. Hiçbir şey i çekinmeden rahatlıkla da söyleyebilirsiniz. 
Buyurun kayıtlara geçiyor. 
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Günay SINCAR- (Sanayi Ticaret lı Müdür Vekili) 

Sayın GAP Temsilcilerine ben bu güzel açıklamalarından sonı·a bir soru olarak degil ama ba

zı şeyleri açıklamakta yarar görüyorum. Bölgenin kaynakla rını öncelikle tespit etmemiz gerekLi
gini ifade ettiniz. üzeilikle bizim kaynaklarımız tespit edilmiş veya tespit edilmeyen kaynaktarla 
ilgili bir ça lışma var mıdır. Tespit edilen kaynaklarımızın harekete geçirilmesi bunlardan yaraı·
lanılması ve bu şekilde bir istihdam yaratılması için ça lışmaların ız var mıdır. Ben bunları ögren

mek istiyorum. Oneelikle bir Mazı Dagı fosfat tesisinin tekrar hayata geçiı·ilmesi Nusaybin Ba
Iug dagıarındaki daha önceki yı llarda Amerika 'lılar tarafından açılmış ve tekraı' kapatılmış olan 

petrol kuyularının sonucu nedir. Biz birkaç gün önce Ankara'dan gelen bir heyetle berabeı' Ça
murlu sahasında petrol yetkilileri ile görüştük. Türkiye petrollerinin oradaki yetkilileriyle görüş

tük. Bana orada genç bir şef şunu söylüyor. Heyete söylüyor diyor ki Balug daglal'ında evet bu 

daglal'da petrol var Böyle bir çalışma yapılmış daha önce. Ama diyor biz işte arda mayın var çı

kam ıyoı·uz. Ben o genç arkadaşa biraz belki haddimi aşar. Biraz kötü bir şeki lde çıkış yaptım. 

Ben dedim ki bu ülkenin güvenlik güçleri var. Sadece bu bahane ise bunu güvenlik güçlel'i kaldı

rır. On y ı ldır nasıl daglarda mayın temizlediyse güvenlik güçlerimiz nasıl bile bile bu ülkenin bir 
karı ş topragı için kanını döktüyse bunun içinde bunu yapar ki bu bence en kolay iştir . Biz o dö

nemleri atlattıktan sonra oradaki ınayın ları temizlemek en kolay iş olarak görülmeli. Bilmiyorum 

ben ne derece dogru . Ama Bagıu dagıarındaki kaynakların tekrar araştın i masın ı istiyorum . Bil
miyorum. Türkiye petrolleri en son duyduguın kadarıyla heı· halde Kuzey Irak'ta bir petrol ara
ma işine girmiş. 

Bizdeki dogaı gaz kaynaklarının yeterince kullanılmadıgını sanıyorum Tekrar o yetkililerden 
aldıgıınız bilgilere göre oradaki yatakların rantabl olınad ıgı ama rantabl degilse Türkiye Petrol
leri gibi büyük bir şirket orada niye böyle bir yatırım yaptı. Bun ları ben bilmiyorum. Ben katı l

m ıyoruın. Bunlar kendi görüşleriın. Teşekkür ederim. 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler. Hemen isterseniz ona ben cevap vereyim. Şu iş akımı şeınaınızda kısaca bahset

miştim ya. Sorunuz üzerine bizim daha önce yapmış oldugumuz bir plan va ı'. 89 yılında orada 

her şey var. Onların. o planın arkasında ayrı ayrı doküman lar. Orada bölgenin potansiyeli. kay
nakları yönünden ama 1 O yı llık bir süre geçtigi için birçok şeyde degişti. Şurada yuvarlak bir şe
yimiz ad ı Veri Toplaın ı ve Güncelleştirme kutumuz var. Verileri biz yeniden toplayıp güncelleş
tiriyoruz. Dolayısıyla onların içerisinde hangi kaynak var. Ne var. Güneydogu Anadolu Bölgesin

de hepsi tespit ediliyor. Bu konuda hiç kuşku n uz olmasın. Bunları not a ldım tabii bunlarda ince

lenecek. Hatta bu dokümanlarda netleştigi zaman bizde onlardan da sizlere istediginiz takdirde 
verebiliriz. Çok kalın dokümanlar onları genellikle biz vermek isteıniyoı·uz . özetini veriyoruz. 
Ama o tür bilgiler var. Onun üzerinde çalışma yapacagız. Çünkü heı· şey bilgiye dayan ıyor. Ama 
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bu bilgi toplumunda da onlara u laşmanın kolay lıgı va ı·. ÇeşiLii kanallardan u laşabiliyoruz. Uy
duda kullanılabilecek bu konula ı·da . 

Tabi yani sizin uya ı·d ıgınız şeyleri biz noL a lacagız ki var m ı yok mu . Kendimizde çek etmiş 
olacagız. 

Günay SINCAR- (Sanayi Ticaret ll Müdür Vekili) 

Birde ben bir not daha da aldım . Güneydogu Anadolu Bölgesinin tümünde özellikle Mardin'de 
saglıkla ilgili nasıl bir iyi leştirilille düşünülüyor. Bununla ilgili atılan somut adımlar nelerdir. Ba
zı adımlar çok rahat atı la biliyor. Belki petrolü çıkaramayız. Ama buı·adaki personeli daha iyi çok 
hassas bir bölgedeyiz. Daha iyi bir egitimden geçirdikten sonra buraya vermeliyiz bence. bilmi
yorum. Yanılıyor muyum. 

Vedat ÖZBİLEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Yok. Dogru haklısın ız. Bizim o amaçlarımızda dikkat ettiyseniz. Saglıga çok önem verdik. Yal
nız onu biz yapmayacagız. Hani dedik ya. Katılımcı şeki lde yapacagız diye. Şimdi 21 tane biz ko
nu tespit ettik. Bunu delege ediyoruz. Yani ilgili kuruluşlara . sizlere. sizler yapacaksınız. Bunla
rın içerisinde saglık vaı·. Bölgenin saglık profilinin tespit edilmesi sorun ları nediı' . Bu konuda 
öneı·iler ve projeler neler olma lıdır. Diyarbakıı' Tabipler Odası ile bu işe başlıyoruz diye Diyar
bakır tabipler Odasına verdigimiz görevi sizlerle gelip burada toplantılar yapacak. Sizlerle yap
tıgı yani Mardin ilinde saglık sorunuyla kim ilgileniyorsa siz veya bir başkası on ları böyle bura
da odak toplantı ları yapacak. Sadece Mardin degil 9 ilde de yapacak. O 9 ilden çıkan sonuçları 

toplayıp bize bir rapor halinde verecek. Bölgenin saglık profili budur. Bölgede yaptıgımız toplan
tılarla halk bunu istiyor. Öncelikli alanlar budur. Plana yansı tın diye bizde o raporları direkt bu 
plana yansıtacagız. Bununla ilgili isterseniz on ları da bir sayalım. Bilgi olması açısından Turizm 
konusu var. Finans Küçük ve Orta Ölçekli Iş letmelere yönelik politikalar özel kesimin kapasite
sinin artırılması ve yatıı·ım imkanlarına kavuşturu lması bölgenin esnaf ve sanatkaı· larının yapı

sı bu sürece katılması. egitim. saglık bölgedeki sivil toplum örgütlerinin kapasitenin artll'ılması 

yönünde neler yapılmalı. Buna yönelik çalışma lar. tarihi ve kültür varlıklarını saptanması ve ko
runması. Güneydogu Medya-Egitim projesi bilişim sektörü. Tarımda yayın ve dan ışmanlık hiz
metlerinin alternatif modellerin araştırılması. 

Önder çiftçi yayım projesi. arazi ofisi ve arazi edindirme fonu. GAP Bölgesinde agaçlandır
ma ve erozyon kontrolü için havza yönetim model etüdü. Hayvancılıkta söz leşmeli üretim model
leri. Toprak ve su kaynaklı kirliligin boyutları. nedenleri ve çözüm yolları. çözüm yollarına iliş

kin ça lışmalar. Kentsel yönetim modelleri. pazarlama imkanları birde bu projenin izlenmesi. de
gerlendirilmesi konusunda bir sistemin oluşturulması. Bu seçtigirniz 21 konu. Bunlar çok öneın
li konular ve bunlar plana girdi verecek. bunları ilgili sivil toplum örgütleri ile yapıyoruz. Biz 
yapmıyoruz. Diyoruz ki Ticaret Sanayi Odasına birine görev veriyoruz. Sen bölgedeki Ticaret Sa-
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nayi Odalarıyla toplantı yap. Onların görüşlerini al. Bize yansıt. Biz oradan gelecek o görüşlere 

göre bu toplantılardan elde eUigimiz görüşleri de birleştirerek plan ı sonuçlandıı·acagız. Izledigi
rniz yöntem bu. Bu konu çok önemli. Çünkü şundan önemli. Biz planı yaparken. Girdiye ihtiya
cımız var. Girdi ihtiyacımızı karşılamak içinde o konuda o sektörde . o yörede o belde de haya
tın içinden üretim sürecinin içinde olan insanlar konulan merkezde olan insanlardan çok daha 
iyi analiz edebiliyorlar. Sorun analizleri ve sorun olanlarını tespit edebiliyorlar. O analizlere da
ya lı öneı· ilerde bulunabil iyorlar. Ama bunu bir kurumsal yap ıyl a beraber götürmemiz gerek iyoı·. 

Omegin Güneydogu Medya Egitim projesinde Güneydügu Gazetecileri Cemiyetini Koordinatöı· 
kuruluş olarak saptadık. Kendileriyle görüştük . Onlar Avrupa Gazeteciler Cemiyeti . Bölgedeki 
Üniversiteler. Basın yayın la ilgili kesimlerle işbirligi içersinde Güneydogu Medyası Egitim proje
siyle ilgili bu konudaki sorunları tespit edecekler. Sorun analizleri yapacaklar ve bize çözüm öne
rileı·ini ve alternatif modeller sunacaklar. Ve sonuçta da böyle bir rapor bize girdi saglayacak. 
Biz acaba Basın Yayın ve Medya Güneydogu Medyasını güçlendirmek ve kurumsallaştırmak için 
hangi önerileri hangi tedbirleri bunun kaynaklarını oradan esinlenerek ve oradan bilgi edineı·ek 

projeye koymak duruınundayız. Buna benzer bütün bu 21 konu gündemdedir. Ve 30 Ekim itiba
riyle bütün bu ça lışmalar bitm i ş olacak. Şu anda sanıyol'Um bu a ı·kadaşların büyük bir kı smı 
a ı·aziye ve bölgeye gelmeye başladı lar. Bölgede konuyla kendi konusuyla ilgili herkesle temas 
edip onların fikrini alacaklar. Kaynakların . Arkadaşın sordugu soı·u kaynakların tespiti konu
sunda da görevli arkadaşlarım ız var. Ornegin şurada başka bir şey var. Ası l demin ki gösteri sı 

rasında dış kaynakların bölgeye çekilmesi olayı var. Onu da bir başka yeı·e başka bir sivil top
lum örgütüne yaptırıyoruz. Kaynakların tespiti ama yerel kaynakların ve yerel inisiyatifierin 
kaynak taratma imkanlarını da bu arkadaşımız bize önerecekler. Teşekkür ediyorum. 

Görüşlerinizi bekliyorum. Buyurun. kendinizi de tanıtırsanız kayıtlara geçiyoı·. 

Mehmet Beşir ONAT- (Çevre Koruma Vakfı) 

Boşluklar ve uygulamadan kaynaklan aksaklıklar vardır. aynı şekilde çevreye yönelik hiz
nıetleı•in sunumundada ve çevrenin korunması konusunda çok sayıda uygulayıcı kuru luşun bu
lunması ve bu kuruluşların mevzuatla rı arasındaki uyumsuzluklardan da kaynaklanan sorunla ı· 
var. Bunların giderilmesi gerekiyor ki ilieri de. yapılacak uygulamalarda sorunlar aza ls ın. Bir ör
nek vereyim. Ornegin bir elektrik iletim hattı çekilecek bunun için bir Çed raporu gerekiyor. Çed 
raporunu yapabilmek içinde Ornegin:Orman müdürlügünden bir izin irtifak belgesi alınması ge
rekiyor. Orman Müdürlügü bu izin irtifak belgesini verebilmesi için Çed rapoı·u istiyor. Ama or
tada Çed raporu henüz yok. Dolayısıyla bir karmaşa çıkıyor. Bir diger sorun çevre bakanlıgı teş

ki l atı kurma sürecini henüz tamamlayamamıştır . 

Şu anda gerek ilimizde gerek GAP bölgesindeki diger bazı illerde ll Çevre Müdürlükleri yok. 
Ayrıca çevreye yönelik hizmetlerin etkili olarak yürütülmesi için acilen ll Çevre Müdürlüklerinin 
kuru lması gerekiyor. Kurulacak çevre müdürlüklerine özellikle ülkemizde Sanayi bölgelerinde 
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kuru lmuş Çevre Müdürlüklerinde ki deneyimli elemanlardan en az bir veya iki elemanın bu ye
ni kurulacak çevre müdüı•lüklerine atanması gerekir. Böylece hem yeni kurulmuş müdürlükleri n. 
yeni olmasından kaynaklanan acemilik döneminin önüne geçilecek. Hem de müdürlügün çalış
ınaları daha etkili olacaktır. Biı· başka sorun şu anda Mardin Oı·ganize Sanayi Bölgesinin kapa
sitesinin % 70'i-%80'i hatta. bir doluluk oranına gelmiştir. Buna ragmen bölgede hala arıtma 

tesisi kurulmamıştır. l leride çevre sorunlarıyla karşılaşmamak için hem ilimizde hem GAP böl

gesindeki diger illerde ki organize sanayi bölgelerinde arıtma tesislerinin kuru lması gerekmek
tedir. Teşekkür ederim. 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler Mehmet Bey ben bir şey sorabilir miyim? Gelmişken. Şimdi bizim amaçlarımız 

var. Bu on beşinci amaç ve birde beşinci amaç var. beşinci amaç su. toprak. biyolojik kaynakla
rın verimli ve sürdürülebilir kullanılmasını saglamak. Yani çevreye yönelik. korumaya yönelik. 
Burada hedeflerimiz var beş tane. politikada on tane çaraklaşmayı önlemek. tuzlamayı önlemek. 
ekolojik tarım var. sulama projelerinde suyu tasarruflu kullanmak yönelik bir şey daha çok su

la k. On beşinci amacımız ise Çevreye yönelik. Çevre Yönetim Sistemi bunun içerisinde Çed var. 
On çed var. Diger sistemlerin kurulması burada itiraz ettigirniz konular yada eklemek istediginiz 
şeyler var mı? Şu elinize geçti mi? 

Melımet Beşir ONAT- (Çevre Koruma Vakfı) 

Çed'le ilgili bir şey ler söylemek istiyorum. Şu anda Çed raporunu gerek bazı kurumlar. gerek 
baz ı müteşebbisler bunu bir bürokratik engel olarak görüyorlar. Bir müteşebbis bir şirket kur
maya kalktıgında tabii resmi yerlere müracaat ediyor. O resmi yerlerden Çed raporu kendisin
den istenınemektedir. Adam gidiyor iş letınesin i kuruyor. Inşaatını yapıyor o açıdan tabii fark 
edilebiliyor. Orada iş letme kurmuş diye Çed raporu isteniyor. Ondan sonra tabii bakıyorsunuz 

yer seçimi yanlış olabilir. Adam orada belli bir masraf yapmıştır. Buda sorunlar ortaya çıkar
maktadır. Bundan dolay ı işletme kuru luşunda hangi resmi kurum ilk onayı veriyorsa mutlaka 
Çed raporunu da istemesi l azım . Yer seçimi olsun. inşaatı olsun mutlaka o raporu istemesi la
zım . Yani baştan devreye girmesi lazım. En baştan Çed'in yapılması lazım Tesis bittikten sonra 
onun iyileştirilmesi yolunda. o yönde biz sıkıştırmaya çalışacagız. Mevzuatta yok. 

Ben Çed raporuna karşı degilim ama Çed raporunun çıkarılabilmesi için o kadar çok bürok
ratik i ş lem var ki . 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

O zaman şöyle Çed'e karşı degiliz. Çed yapılmalı ama Çed çok bürokratik işlemlere girmeme
li. çünkü çevremizi koruyarak sanayileşmemiz gerekiyor. Biz burada planda özellikle Çed rapo
runun alınmasını şart koşuyoruz şimdi biz sanayici olarak diger tartışmalarda . bu bizim sana-
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yi gelişmemizi engelliyor. Çed raporu i stenınesin diye ama bunu bir anda uygulayacagı z. Çed ol

madan gelişmeyi saglamak istemiyoruz. 

Inanın Çed raporunun dokümanını aldım okudum ben. Çed' in ben bile okudukça bıktım . 

Biraz karmaşa va r. 

O kadar çok şey isteniyor ki. o kadar çok karışık ki yani biraz daha sadeleştirilse. biraz da
ha azaltılsa; 

Mehmet Beşir ONAT- (Çevre Koruma Vakfı) 

Azaltı ldıgı zaman Doga·nın dengesini bozuyoruz. 

Yok yok öyle demiyorum ben yan·i ormandan bir şey istiyorsunuz. oı·man d iyoı· ki Çed ı·apo

ru getir. O zaman orman şunu istememesi için uyarın vatandaş oraya gittigi zaman işini görsün. 
Biraz önce arkadaşım öyle bir şeyden bahsetti. Çed raporu için önce Orman Müdürlügüne gidi· 
yoı·. Oradan Çed raporu istiyorlar. o onun için gitmiş zaten oraya. onu çıkartmak için gitmiş. Bu 
gibi anlaşmazlıkların önlenmesi lazım . 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydo~u Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Yada biı· merkezileşme bir elden çıkması. 

Kesinlikle bir karmaşa var orada. 

Kendi istegiy le söz isteyen: 

Recep YÜKSEL- (Ömerll Kaymakamı) 

Sayın V alim. degerli katılımcılar. Ben Recep Yüksel. Omerli Kaymakamı hepinizi saygı ve sev
giyle selamlarım . Göz gezdirebildigim kadarıyla vizyon amaç. hedef ve politikalar başlıgın ı taşı

yan belge son derece tutarlı ve mümkün oldugunca ayrıntıya inilerek hazırlanmış ve uzmanıa
t'ında emek sarf ettigini düşünürsek ben kendi penceremden çok fazla ekieyecek bir şey bulamı
yorum. Ancak birkaç konuda dikkat çekmenin yararlı olacagını düşünüyorum. Bunlardan bi ı· ta· 

nesi ilçemiz Omerli gibi Mardin'de küçük kalan gel işemeyen. büyümeyen birkaç ilçemiz var. Bu 
ilçelerde küçük sanayi sitesi yapımiarının biraz daha hızlandırılması. Bu konuyla ilgili mevzuatı 
da çok iyi bilmiyorum. Ama küçük sanayi sitelerinin yapımiarı için belli sayıda küçük esnafın bir 
araya gelmek suretiyle kuracakları kooperatifler bir ilk adım oluyor. Daha sonra bunların belli 
miktarda sermaye ortaya koymaları Sanayi Bakanlıgı·nın veya diger kamu kurum ve kuruluşla
rın katkılarıyla küçük sanayi siteleri oluşturulabiliyor. Tabii bunlar adım adım takip edilmesi ge
reken süreçler. Ancak dedigim gibi küçük ilçelerde belli sayıda esnafı bir araya getirebilmek 
mümkün degil. Bunun yanı sıra bell i sayıda esnafı bir araya getirirsek bile onlardan bir miktar 
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para toplayabilmek. alabilmek mümkün degil. Yine bunun yanı sıı·a bu aşamayı da atlatsak bi· 
le finansal katkıda bulunacak kurum ve kuruluşların öncelikleri büyük il ve il çeleı·e verdiklerin· 
den dolayı sırayı bizim gibi küçük ilçelere getiı·ebi lmeleri mümkün degil. Oysa küçük sanayi si· 
telerini çagımız teknolojinin hangi aşamasında o l uı·sa olsun küçük ilçeler için ben çok önemli bu· 
luyorum. Yani bir yan ıyla çipler. yongalaı·. bilgisayarlar vs.' ler üretilirken ülkemizin çeşi tl i kent· 
lerinde bizim. Omerli gibi küçük ilçelerde hala biz kaynakçının. marangozun. tornaemın sistema· 
tik bir şekilde iş yapmasını özlemle gözlüyoruz. Bekliyoruz. Esnaf işyeı· i açacak. fakat paras ı yet
miyor·. Veya yerel idareciler olarak biz yardımcı o lamıyoruz. Belediyeler zaman zaman bu yön
de ad ımlar atıyor. Kendi imkanla ı· ıyla çok kompleks olmayan küçük sanayi siteleri oluştui'Uyor

lar. Bunları kiraya veriyorlar veya satıyoı·lar. Bu konuda benim öneı·im şu olabilir. Belediyele
ı·in 1580 sayılı Belediye Yasasına ekleme yapılabilir veya Başkanlık Genelgesiyle düzenlenebi
liı·. Veya Sanayi Ticaret Bakanlıgı Genelgesiyle düzenlenebilir. Belediyelerin küçük sanayi sitesi 
olmayan ilçelerde küçük sanayi siteleri yapımı teşvik edilmeli. Hem mevzuat olarak bunun alt 
yapıs ı hazırlanmalı hem de gerekiyorsa belediyelere koşullu . şartlı kaynak saglayıp bu konuda 
ıs ı·a rcı olunmalı . Bu bizim açımızda n da yara rlı olacak. Çünkü muhatap a lacagımız Küçük Sana
yi sitesi adlı bir kuruluş . örgüt birim. alt yapı vs. her ne olursa en azından Çıraklık Müdürlük
leriyle. Çıraklık Yayın Üretim Merkezi Müdürlükleriyle. Halk Egitim Merkez ll Müdürlükleriınizle 
aynı zamanda Çatomlarımızla orada ögrencileriıniz i çıraklarımızı daha kolay yetiştirebiliriz diye 
düşünüyorum. Yine bununla kısmen bagla ntılı bir öneı·imde geleneksel semt. semt mahalle pa
za ı· ları. 

Ben yine kendi ilçemden örnek vermek istiyorum. Köylerimizde üretilen sebze. meyve. hay
vansal varlı klar gıdalar esnafın insafına kalarak satı lıyor. Dogrudan dogı·uya fiyat denetimi de 
yapamadıgımız için vatandaş çogu zaman elindeki malı nereye verecegini bilemeden. nereye sa
tacagını bilemederı yarı sını kurutarak. yarısını çürüterek satabildigini de satarak degerlendir
meye ça lışıyor. Büyük kentleı·imizde semt pazarlarının meınurlarımız için ne kadar geı·ekli oldu
gunu memurlarımız için ne kadar gerekli oldugunu bilmem hatırlatınama gerek var mı? Küçük 
ilçelerde emin olun semt pazarla rı orada çok ilginç bir ticari akışkarılıg ı saglıyor. Semt pazarla
rın ı fiziken oluşturuimanın maliyeti çok yüksek degil. Belki üç-beş milya ı·a. yine belediyelerimiz 
Bu iş i yapabilir·. Altı üstü belki bir-iki dönüm yeri kamulaştu·ması gerekecek. Belki birkaç tane 
ka lıcı te--tgah ve o bölgenin üzerine çatı kurmak gerekecek. Hepsi bu. Ama zaman. zaman bizler 
kaymakamlar olarak belediye başkanları ile çatışmamıza ragmen bunu geı·çekleştirmekte başa

rılı ola mıyoruz. Bu konuda da hem destekleyici. hem zorlay ıcı önlemler alınabilir diye düşünü

yorum. Bir başka konu da. biraz önce beyefendi izah etti. Hükümet dışı kuruluşların bölgeye 
olan ilgisini daha can lı tutup. daha organize hale getirmek gerekliligi. Maı·din'de tek biı· Darge
çit yok. Zaman zaman sivil toplum örgütlerinin etkinlikleri oluyor. Dargeçit'e gitmeyi uygun bu
luyor laı·. Işte orada kendilerine göre yardımlar yapıyorlar. Etkinlikler düzenliyoı·lar. Mardin'in 
başka ilçeleri de var veya Güneydogu Anadolu Bölgesinin Dargeçit kada ı· Siirt' in bilmem E ruh'u 
kadar ilgi çekmeye muhtaç. hasret ve gereklilik duyan ilçeleri de var. Bunu organize etmek la-
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zım. Sivil toplum kuruluşları gerek reklam içerikli. gerek maddi içerikli gerekı.e bir paylaştırımı 
gerçekleştirmek amacıy la kendi gönüllerinden kaynaklanan çeşitli amaçlar içerikli etkinliklerin· 
de bana göre GAP Idaresi Başkanlıgını ve Yerel Bölge Idarecileri rahatlıkla arayabilmeliler. Ga· 
liba biz bu konuda biraz zayıfız. Belli ki onlarda bu bölgeye gelip etkinliklerini gerçekleştirmek 
istiyorlar. Belli ki onlarda daha merkezi bir birimle muhattap olup bize yardımcı olun demek is· 
tiyorlar. Öyleyse bunu GAP GIDEM olabilir. Veya GAP'ın herhangi bir başka birimi olabilir. Ra· 
hatlıkla yerine getirilebilir diye düşünüyorum. Yine bununla baglantılı bir başka konuda hemen 
hemen bu bölgedeki bütün il ve ilçelerde dile getirilen aynı gerçek var. O da yıllar önce bir şekil· 

de bu bölgeden göçüp gitmiş ve gittigiyerde de durumunu d üzeitmiş işadamı nitelikli hayırsever 
nitelikli pek çok insanımız var. Hemen hemen her toplantıda. ekonomik içerikli toplantıda onla· 
rın bu bölgeye gelip yatırım yapmasını ısrarla vurguluyoruz. Fakat onların bu bölgeye gelip ya

tırım yapmalarını zayıfta olsa hala var olduguna inandıgımız gönül baglarını güçlendirmek 
amacıyla biz biraz da etkin rol üstlenmeliyiz diye düşünüyorum. Aynı zamanda bu bölgeden gö
çüp gitmiş insanların özellikle ekonomik durumu iyi ola nların mutlaka bir örgütü var. yani der· 
negi var. Marev gibi. lık aklıma gelen. 

Veya bilmem hangi ilçeyi. Geliştirme ve Kalkındırma Dernegi gibi. Onlarla baglantıya geçile· 

bilir. Onlarla görüşülebilir. Bizlerde zaman zaman gücümüz yettigince. dilimiz döndügünce bu· 
radan göçüp gidenlerin eger birleşmelerine herhangi bir engel yok ise var ise kaldırılması için 
çalışmalarım ız oluyor. Ricalarında bulunuyoruz. Bir araya gelip seslerini daha dogrudan. daha 
güçlü bir şekilde çıkarmalarını ve bu bölgenin ekmegini yiyip, suyunu içmişlerse minnet borçla· 
rını ödemelerini ısrarla bizde istiyoruz. vurguluyoruz. Bu süreci biraz daha hızlandırmak gerek· 
li diye düşünüyorum. 

Egitim. yanlış izlemediysem öncelikli amaçlardan bir tanesiydi. Yaygın egitimlerde vatan· 
daşın yaygın egitimlere okuma yazma dışında diger yaygın egitimlere ça lışmalarına daha aktif 
daha canlı katılımlarını saglamak amacıyla. ben daha önceki toplantılarda dile getirmiştim bu 
konuyu. Ödüllendirme mekanizmasının daha canlı işletilmesi gerekiyor. 

Güç Birligi yap ıp bunu saglamalıyız. Çünkü vatandaş yaygın egitim amaçlı kurslara. toplan· 
tılara geldiginde bunun maalesef karşılıgını bekliyor. Okuma yazma kurslarında hadi okuma 
yazma ögrenecegim diplama alacagım diye geliyor ama diger kurslarda çok fazla bir şey elde 
edemeyecegini düşündügü için ve kafasında sanatın pek fazla yeri olmadıgı için gelmekte gönül· 

süz davranıyor. Örgün Egitim in tartışılmayacak kadar ciddiyetle dikkatle takip edilmesi gereken 
elbette eksikliklerini tamamlamamız gereken boyutları var. Ona deginmege gerek yok. Ama yay
gın egitimde çok gerekli kaçını lmaz. vazgeçilmez onu cazip hale getirmemiz gerektigini düşünü· 
yorum. Teşekkür ediyorum. Tabi özellikle bizim Halk Egitim kapsamında açtıgımız kurslar veya 

ÇATOM'Iarın açtıgı kurslar hanımları biz davet ediyoruz. Buyurun gelin saglık egitim i vere<:egiz. 
Okuma yazma egitim i verecegiz. Ana-çocuk saglık egitimi verecegiz v.s çeşitli dallarda. Oraya ge· 
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Ien hanımiarım ız. kı z larımız. annelerimiz akşama kadar orada oturmanın bir karşılıgı olması ge
rektigini düşünüyorlar. Bazen gıda yardımı olabilir. Bazen ilaç yardımı olabilir. Bazen onların 
yaptıkları . gittikleri kursta gerek duyulan malzemeler olabil ir. Veya o kurslardan elde edilecek 
ürünlerin Pazar bulunması yoluyla degeriendirmesi o labi liı·. Yani bu toplantının amacını lıepimiz 

biliriz. anlarız. Burada vakit kaybetmemizin bir karşıligını oldugunu biliriz. Ama evde çamaşırı

nı. bulaşıgını bırakı p gelen hanımlar oraya geldiklerinin somut bir karşılıgın ı kısa sürede alama

dıkları için bu anlamda on ların ilgilerini artırmak amacıyla bir miktar ödüllendirme mekaniz
masını canlı tutmak gerekir diye düşünüyorum. 

Vedat ÖZBİLEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkür ediyorum. Recep Bey. Sizin burada önerdiginiz 2 şey önemli bence. Yani söyledik
lerinizin çogu önemli de daha önceki top lantıda söy leıniştiniz. Ben Iktisadi Planlama Grup Yöne
ticimiz Mehmet Bey'le de görüştüın. O da sizinle aynı fikirde. Özellikle geleneksel semt. mahalle 

pazarlarının geli ştiri l mesi özellikle küçük birimlerde bunu o şekilde isterseniz bu plana sokalıın. 
Çünkü her yerde degil de gelişmesi yeni olan alanlarda . daha az gelişmiş bölgelerde bu küçük 
yel'leşim birimlerinde dediginiz olabiliyor. Büyük illerinde degil de olabilir. O da bunu şiddetle 

destekl iyor. Ikincisi bu küçük sanayi sitesiyle yaptıgınız öneri de dogru. O da aynı şekilde düşü

nüyor. Tabii yine bunlar küçük yerleşmelerde o dediginiz gibi ya belediyelerde 1580 sayılı ka
nuna bir ek madde yapıp bunun belediye tarafından yapımı. Çünkü oralarda kendileri bir ara
ya gelip örgütleneıniyorlar. O kooperatifi kuramıyorlar. Onun sakınca ları var. Sizinde önerdigi
niz gibi. Bu ikisi de planda var ama dediginiz gibi. Somut ifadelerle yok. Belki bunu somut ifade
lerle burada belirtmemiz gerekiyor. Hem üçüncü bölümde var. Hem piyasa ekonomisinin oluş

masında bu Hükümet Dışı kuruluşların bölgeye olan ilgilerini artırma yönünde biz Istanbul'da 
bir toplantı yapacagız. Bu Hükümet Dış ı kuruluşl ar sivil toplum örgütleri genellikle hep orada 
toplanmış durumda. Oradakileri bu bölgeye çekebilınemiz için ilk önce bu yapılan ça lışına ları an
latmaınız gerekiyor. Zannederseın Aralık ayı içersinde Istanbul'da böyle bir toplantı yapacagız. 

Buradaki toplantı sonuçlarını onlara iletecegiz. Buradaki potansiyeli anlatacagız. Buraya çekme 
yönünde ilk iv ıneyi saglamaya ça lışacagız. Ama ne kadar başarılı olabiliriz ona bir şey diyeıni
yorum. Ama böyle bir ça lı şınaya başlıyoruz. Marev dediginiz gibi önemli bir Sivil Toplum Örgü
tü. Onu da katmamız lazım. Özellikle bu Mardin'in Kültür potansiyelinin dışarıya tanıtılınasında 

bizim bir ça lışmamız var. Ayrı bir çalışma. Orada Marevi devreye sokuyoruz. Bu Türk. Tarih ve 
Ekonomik Araştırma Vakfı var. Istanbul'da o da devreye giriyor. Mardin 'e yönelik birlikte bir ça

lışma yapacaklar. Egitim konusunda da o dediginiz şeyler önemli. Ödüllendirme mekanizması. 
Bunu da gözden geçirmemiz lazım. Bunu delege ettigirniz işlerden biri bunu alan kesin sizleı· Ie 

gelip direkt görüşecek. 

Ben sizin direkt isıninizi de verdim. Çünkü kayıtlarda bu konuya çok deginiyorsunuz. Sizin
le gelip göı·üşecek ler. Başka söz isteyen . Buyurun. 
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Aziz AKBAŞOGLU- (ll Sosyal Hizmetler Müdürü) 

Sayın Valim.Muhterem HeyeLimizi saygıyla selamlıyorum. Bu vizyon dosyasına zaten bizim 
bir şeyler eklememiz şu anda mümkün degil. Gerçekten Lünı yönleı·iyle bakılnıış ama o noktayı 

nazarımdan belki önemli buldugum . sizinde degerli bulacagınız bazı notlarını vaı·. Ben bir sos
yal hizmet uzmanıyım. Ve ben bu bölgenin sosyal hizmet ihtiyaçlarını diger ihtiyaçlaı· kadar in
sani haklı. hukuki bir yapıda görüyorum. Tek bir şey söyleyeyim. Güneydoguda bugün çalışan 
sadece 3 tane sosyal hizmetle ilgili profesyonel insan var. Bugün Batman'da bir çocuk yuvası. 
bir yetiştirme yurdu. bir huzurevi yok. Bugün Şırnak'ta bir çocuk yuvas ı yok. Bugün Urfa'da 
Huzur evi yok. Bugün Türkiye'de yaşlı bir insan grubu var. Ama onları örf ve adetleriın izle bel
ki evlerinıizde tuttuk ama annesini babasını kaybetmiş sokakta. dag başında her türlü istisma
ra açık genç kızlarınıız var. Çocuklarını ız var. Ailelerimiz var. Türk toplumunun temeli. yapıs ı ai
ledir. Aile korunmadan hiçbir sosyal kalkınınadan büyümeden gelişmeden bahsedenıeyiz. Aile 
en büyük kutsal varlıgınıızdı r. Bu milletimizin has. örf ve örsü ve hasıdır. Sosyal Eylem Planı 
Kalkınma bunlar çok güzel sözlerdir. Ama kalkınma bir gün yakalanır. Ama yakalanmayan bir 
şey var. Kaybedildigi zaman onu bu laınay ı z. Ben bazı küçük notlarımı arz ediyorum. Son da Sos
yal Hiznıetlerle ilgili saptamalarım ı arz edeceginı. Ama birazda 33 yıllık bir devlet nıenıur lugu

nun getirdigi bir geniş bakış çerçevesi içinde Sayın degerli uzmanlarını ı z diyor ki Uluslar arası 
ve Ulusal pazarlarla entegre olmak için Bölgedeki Kalkınma ticari yapılanmalarda işletmeleri

nıizde teşvik edi lnıeliyiz. Arkadaşlar bugün bir i şletmen in maliyeti çok yüksektir. Bu ben şah
sen bugüne kadar kurulmuşlar için degil ama bundan sonra kurulacak her işletme. işçi ça lıştı

racak her kuruluşun Sosyal Sigorta Primleri devlet taı·afından ödenınelidi ı·. Devletimiz bunu 
ödeyecek kudreteve güce haizdir. Bunda hiç şüphemiz yok. O zaman bu adam sosyal sigorta 
primlerini ödemekten bıktı . vatandaş ben duyınuyoruın . Kahvede sagda. solda diyor ki ya Sos
yal Müfettişi boynuına bindi d iyoı·. Ben çalışaın ıyorunı . 

Bunu zaman zaman Organize Sanayi ve Serbest Bölge Müdürümde söylüyor. Zaman zaman 
tartışıyoruz. Alınaması lazını on yıl müddetle alma bu adamdan. vergi muafiyeti tanı. para al
ma. Onun başka tasarruf teşvik fonlarını da sen devlet olarak öde. Aslında Güneydogu Türki
ye'nin çok güzel bir alanıdır. Onun için insanlarıınız ı gelin kucaklayalını. Ve müteşebbis insanla
rınıızı destekleyeliın. Yüksek otonıasyon. teknoloji ve işgücünü azaltacak işletmelerinde n aciz fik
rinı açalım açalım yani bir işletme 100 kişi ça lıştırıyor. Sen oradan git ısviçre'den güzel bir ma
kine getir. 20 tane işçiyi dışar ıda bırak 20 tane aileyi dışarıya bırak. Bu pratik degildir. Ileri kal
kınm ış toplumla ı'da yani orta sanayileşmeyi bitirmiş ve yahut artık insan gücü bu lanıayan in
sanlara otomasyon lazı mdı r. Ama sen bir makarna fabrikasını. 5 kişiyle de ça lıştırırs ın . 20 ki
şiyle de ça lıştı rabili rsi n . O yüzden ben tabii bilinen bir şeydir. Bir de Televizyon bir GAP Telev iz
yonumuz vaı·. Bu işçinin çalıştıgı saatte. tarlada yayın yapar. Akşam evinde dinlenıneye geldi
gi zaman yapmaz. Onun için GAP egitiminde bu televizyonun GAP'ın hedeflerini anlatmalı. kal
kınmaya insan ıınızı ikna etnıeli. 
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Ve onları egitınelidiı·. Şekerdi . elınad ı r . hayvancılıktır. hayvan hası.a lıgıdır. ınüziktir. Yörenin 
sevdigi ınüziktir. Kardeşim sen Güneydogu· da ki bir adama Beethovenın 900 senfonisini çala
ınazsın . Onu anlamaya çalış. Bu saglıklıdır. Sosyal deg işıney i engelleyen her türlü yapısalı·ijit· 
leri zaman içinde kırmadan degişti rıneliyiz. Sivil Toplum Örgütlerinin samimi. iyi niyetleri mut· 
laka devlet ki bunu ben son y ıllarda Sayın Va lileriınde ve Kaymakamlarıında ve Vali Muavinle
riınde gördüm. Her türlü Sivil Toplum öı·gütünün niyeti çok dikkatle dinlenıniştir. Hepimiz din
liyoruz. 

Devletin bütün erkanı da dinliyor biz bu üçüncü sektörü Demokrasinin bir geregi olan uçun
cü sektörü dedigirniz o varlıga inanıyoruz. Inanmaya da devam edeGegiz. Üçüncü sektör çok kuL· 
saldır. En büyük güç olur. Devletin ve yaşamın hayatiyeLinde devamlılık getirir. Üçüncü sektör 
bugün Amerika 'y ı yapan Amerika üçüncü sektördür. Yani hiçbir zaman bir ve iki degildir. Bu böl· 
gede insanlarımızın boş zamanı çok. Bu bol zamanı . illaki kazanmak amacında degiliz. Sportif 
faaliyetlerle. spor sahalar ı açarak. basket saha ları açarak. voleybol saha ları açarak. köyde da
hil olsun 2 ı.ane greyder girecek. 2 tane direk girecek. petent terbiyesiyle 5 top verecek ve ama 
bu bir işte zaman işte bu çocukları uyutayım anlamından bir şey degil. Sakın böyle bir şey an
laınayın. Spor bir milletin. insanın saglıgıdır. Spor güzel bir şeydir. Ha i şte milleti uyutuyoruz. 
Spor Afyon gibi. Hayır. Hayır. Öyle sosyolojik an lamlarıyla bunu geçiştireıneyiz. Spor spordur. 
Bugün Sidney· de Amerika'yı da alkışlıyoruz. Çinli'yi de alkışlıyoruz .. Alınan·ı da alkışlıyoruz. 

Kenya ' lı y ı da alkı şlıyoruz. 100 nıt' de Jaıneyika · lıyıda alkışlıyoruz. O büyük bir tanı tıındır. 

Sporcu yetişecek. Mardin Sporun yarısı Şırnak ' ı.an futbolcu getirmiştir. Spor sahası azdıı·. Bir 
tane yeşil saha var. 1 O bin kişi oynar. Fazla yok yani. Yi bo lar artık bitirilınelidir. Yi bo lar artık 

bir bütçe finans meselesi degil. Yatırım programına koyduk. Paı·anı ız yok. Bu mazeret degil. Dev
let bunu bu sene yazın bitirecek yani. Bunun başka yolu yok. Affın ıza sıgınarak söylüyoı·u ın. Bu· 
gün ordumuz bir lojınan ya ptıgı zaman bina yaptıg ı zaman anahtar teslimi yapıyoı·. Altı ayda bi· 
ti reGegiz .O gözünü sevdigiın müteahhidi altı ayda bitiriyor. Ama bizim yibolar bitmez. 

Hastanemiz var. Devlet Hası.anesi 85'te arsayı bulduguınuz da Ben o zaman Saglık Müdür· 
l ügü 'ndeydiın . Bitmiyor. Bitmiyor. Hastane ya. Allah aşkına hastane bitmiyor. Bitsin ya 500 ya
taklıdıı· . Bitsin sanki burası BOyilk Millet Meclisine dön üştü işte o Siirt Toplum il kurulla rı var 
ya işte ona döndük biz bugün şu anda GAP'ı,a ça lışacak profesyonel mesleki elemanlar lazımdır. 

GAP böyle bu gibi insanla çalışına teknigi çalışına çok hassas bir tekniktir. Böyle bu sadece iyi 
niyet yetmiyor. Profesyonel insanlar lazım. meslek elemanı. hatta bazı insanları da altı ayl ık bir 
egitim sürecinden geçirmek lazım . Bir enstitü kurmak lazım kısa dönenıli bir Yüksek Okul hatı.a 

GAP'ta çalışacak insanlar için Yüksek Okul açarız. GAP: Urfa'da. Mardin 'de. Mardin Yilksek Oku· 
luna baglı GAP'ta ça lışacak insan olarak çalışına teknikleri GAP'ı,a insan yetiştireGegiz. Insan
larla kaynaşacak. gidip o köylüyle barışacak. elini tutacak. hastay ı tutacak. yaş iıy ı tutacak iş 

gücü egitim merkezi canlılık kazandıracak yıllardır vardır egitim i çıraklık ama bizim sanayi or
ganize bölgeleriınizde olmad ı. Yani çocuk orda çalı şıp. oradan da altı saatte egitim görmelidir o 

23 



bir teknik okuldur. Mili Egitim Müdürlüklerini daha bunları bilmez. Ben kendimi kendimi aşarak 
konuşmayayım. Birde bu bölgede. ilk sözlerime yine baş lıyorum . Aile kutsaldır. insan kutsaldır. 
sakatım ız kutsaldı r. yaşlımız bugün kör amalarım ız vardı evlerinden çıkamıyorsa sakatlarımız 
vardı. Anneler evde hapistir çocuklarını toplum içine çıkaramıyorlar. Sosyal hizmet ihtiyaçları
nı engelleyen biraz öyle bana geldi sanki bu vizyonda sosyal toplumun. sosyal hizmet ihtiyaçla
rı ve sosyal yardım ihtiyaçları muhakkak düşünülmüş de böyle daha geniş. böyle pencere renk
li pencerede açılmamış veya şu anda unutulmuş degil de ifade edilmiş şeklinde dilelderimi arz 
ediyorum. Bugün korunmaya Mardin 'de muhtaç inanır mısınız en az iki bin çocugumuz var. Ama 
bunlara hepsine kurum açamayız bu tabii demode bir kurumdur. Ama ailede bakım müessesesi 
için mutlaka fon kaynaklarından mutlaka ve mutlaka bir enmanter ça lışması yaparak muhtaç 
ailelere. muhtaç kadınlarımıza. dullarımıza bir yaşanabilir küçük bir para vermeliyiz. Ama bu 
birkaç yıl sürer bundan sonra iş edindiririz. Meslek edindiririz. parayı da keseriz. Birde gençli
girniz vardır: Gençlik refah ıyla ilgilide gençlik merkezlerimizi işte spor grupları bizde entegre 
ederek birleştirebiliriz. 

Ve degerli zamanınızı almamak için ben i mazur görün. Beni dinlemek lutfunda bulundugunuz 
için saygı la r sunarım . Buradaki heyete saygılar sunuyorum. Ben Sayın Valilerime Kaymakam
larıma başarılar diliyorum çünkü devletin motivasyon gücü onlard ır . Ve inanan ha lk ı. kalkınma

ya susamış insanlara saygı duyuyorum. Insanın en büyük özelligi her şeye layık oldugudur. Hür
metler ediyorum. 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkür ediyoruz biz . Neşe Hanım bir şey söyleyecek misiniz? 

Neşe ÖZGEN- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grubu Uzmanı) 

Efendim Ben Neşe Oıgen Ege Üniversitesi Sosyoloji Bölümünden Doç. Dr. Bu ekibin sosyal 

planlama grubu içerisinde görev alıyorum . Şimdiye kadar yapılan bütün planlardan farklı bir 
plan anlayışıyla hareket ediyoruz. Bu yapıda biz öncelikle dezavantajlı gruplar dedigirniz grup
ları hedef gruplar olarak seçiyoruz. Yani şimdiye kadar ki programlardan nasibini alamamış 

olanlar öncelikle. sulama dışı alanlarda kalmış olanlar işsizler. topraksızlar,kadınlarımız, genç 
grupları ve arkasındanda Sosyal Hizmet ve Sosyal Güvenlik kapsamına alınması gereken grup
ları öncelikle hedef gruplar olarak seçiyoruz. Oneelikle hedef gruplar olarak seçiyoruz. Aziz Be
ye çok teşekkürler böyle bir şeyi özellikle dile getirdigi için zira şunu biliyoruz ki sürdürülebilir 

bir kalkınma programını oluşturabilmek için ancak ve ancak gerçekten halkın bütününün temsil 
edilebildigi bir program oluşturmak gerekiyor ve on ların eline emanet etmek gerekiyor. Bu tür 
programları aksi taktirde hiçbir proje çok güzel bir projede olsa. çok güzel bir planda olsa ha
yatta geçerliligi olmayan projeler olarak kalıyor. Ve bu planın sürdürülebilirligini saglayanlar 
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olarak da biz öncelikle bunlardan yararlanacak olan ların kendisini görüyoruz. Yani buna taraf 
olacak olan insanların kendisini görüyoı•uz. Bu planın. bu projelerin sürdürülmesini saglayacak 
kişiler olarak ve şunu çok iyi biliyoı·uz bu bölgenin bir takım Güneydogu Anadolu projesi kapsa
mına giren illerin özelliklerinden dolayı. geleneksel yapıların sürmesi son dönemlerde bu aşiret 
yapıları çözülmeler olsa bile bunlarla il işki li bir takım gelişmeler nedeni ile de bu bölge insanı
nın kendisine temsil şans ı son derece düşüktür. Do layısıyla insanların kendilerini ifade edebil
meleı·i. yaratıcı güçlerini ortaya çıkarabilmeleri ve kendilerini hayatta var kılabilmeleri için ço
cuklarını var kı labilmeleri için fazla şansları da olmamaktadır. Buda ancak bu insanlarında ör
gütlü hayata katılabilmeleri ile mümkündür diye düşünüyoruz. Tekrar teşekkürler. 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkıııma Planı Koordinatörü) 

Buna bende deginecektim. sizin bahseltigiz konu Sosyal Sigortalar primlerinin yeni kurula
cak tesisleı·de ödenmesi yada on y ıl boyunca belli periyoda baglanması şu an da zaten mevcut 
degişim sisteminde bu var. Belki bunun belki daha da yaygınlaşmasını istiyorsunuz. On yı l bo
yunca ama Yibo'lar la ilgili söylediginiz konular bizim ça lışmamızda dikkate alınmıyor. Yine 
uyardıgınız için teşekkür ediyorum. Bu çocuk konusunda da söyledikleriniz hassas konu. Şu an 
da Diyarbakır'da gidiyoruz. Ciddi bir boyutta işte bizim sosyal planlama grubuna çok agır bir 
yük var. Bu konularda yeni politikalar gündeme getirmemiz lazım. Onla ı·.çocuklar bizim gelece
gimiz çünkü. Peki söz almak isteyen. 

Yoksa her dedigimizi kabul mü ediyorsunuz 

Buyurun. 

B. Murat ENSARI- (Organize Sanayi Bölgesi Müdürü) 

Sayın Va lim. Sayın Heyet Saygılarımı sunarım . Satın katılımcılar hepinize iyi günler diliyo
rum Şimdi ben konuşmama başlamadan önce hakikaten çok büyük bir titizlikle çok büyük emek
ler sarf edilerek hazırlanan bu projenin bilimiyle ilgili vizyon adı altındaki ça lışmay ı takdirle kar
ş ılamamak mümkün degil . Yalnız üzülerek ifade ediyorum. Benim şahs i fikrimdir. Bu bölgede ki 
çalışmalarım ın bir neticesidir. Bu proje bizim bölgeye bir gömlek büyük gelir. Biz bu amaçları 
bu belirlilen sürede elde edemeyiz. Kaldı ki 2004 yılına kadar yapılm ış olan sekizinci kalkınma 
planıy la tezatlı mutlaka herkesçe aşikardır. 

2004 yılına kadar geçerli olacak kalkınma planında bazı bu GAP'ın çalışmasındaki hedeflere 

tezati ık oluşmaktadır. Bu şey leri gideremeyecegimize göre biz iyisi mi bu projeyi ikiye bölüp da
ha küçük lokmalar haline getirip yutmamız lazım bir 2004 yılına kadar yapabilecegimiz birde 
2004 ile 2010 yılları arasında yapabilecegimiz şeyler. Kaldı ki Hükümetimizin de bütçesi kısıt

lı oldugu için zaten bu bahsedilen şey lerin bir çogunu yapamayız. Ancak bir şartla yaparız. Bu

gün %92 sini bitirmiş olan GAP projesinin elektrik bölümünden elde edilen gelirlerin belli bir bö-
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lüıııünü sulama alanına kayd ırılması ile saglayabiliriz. Çünkü bu neticede finansa l akan bir ha· 
disedir. Ve hükümet veı'ileı'ine göre bunu gerçekleştiı'ınemiz şu etap da mümkün degildir. Bence 

2004 yılına kadar da öncelikli olaı'ak üç amacı kendimize hedef seçmeliyiz ve 2010"un hazırl ıg ı 

nı 2004 'ün sonunda bitirmeliyiz. Bu bahsettigimiz on altı tane amaçların temelinde yatan üç La· 

ne faktör var. Oç ana faktör. Bunun birisi egitim. birisi saglık. biı' isi ekonomi . Bun ların içerisin· 
ele biı· öncelik sıralaması yaparsak birinci sırada bence egitim gelmeli. Egitimsiz bi ı' insan sag

lık da istemez. ekonomide istemez. Eger kaliteli biı' egitim sagla ı'sanız bu kaliteli egitilmiş insan 
kendi saglı k sorunlarının bir bölümünü çözer. Ekonomik soı'unlarında bi ı' bölümünü çözer dola

y ısıyla sizleı'e katkı saglar. Yani sıfırdan degil belli biı' temelin üzerinden inşaatınızı yapa ı'sanız. 

Ama sıfırdan başlaı'sanız sizlerde. bizlel'de çok yonıluruz. Bakın size bit' ömek vereyim. 1987 yı

lında hazırlanan %60 Kaynak Kullanım Desteklenir Primi a ltında bizim halk dilinde hibe teşvik 
dedigirniz uygulama bizde 1992 y ılla ı'ının sonunda anlaşılmıştıı'. Tam olarak yani beş yıll ık bu 

gerilige: 1-Tanıtım eksikligi 2- Bizim egitimde geriligimiz. egitimdeki geriligimizi de ben yöı'e in
sanına katm ıyorum . Bu da bir devletin sorunu egitilmemiş i nsanların egitmen olması bunun ka· 

dar tehlikeli bir şey olamaz. Biz y ılla rdır bunun zorlukların ı yaşıyoruz. bu bölgede biı· öteki. ben 
Yibo'ların veya liseleı'in yapımına kadar fazla özen gösterilsin istemiyorum. Çünkü bugün yöre

ın izde en tehlikeli insan grubu lise mezunu insan grubudur. Ne köyüne geri dönebilir. ne üniver
siteye gidebilir. Ne de bundan bir verim alabi liı'siniz. Peki ne olacak bu toplulugun hali. bunun 
için yörede mesleki egitimlere çok büyük destek verilmeli ka ldı ki GAP Gl DEM · ıerin kul'u luşun

da da aı'a eleman yetiştirme konusunda da bi ı' maddemiz vaı'. Bu hiçbir zaman yürürlüge girme

di. Teknik okullal'a agırlık veri lmeli. Bunlara agırlık verdiginiz sü ı'ece bu bölgeyi bir yerlere ge

tiriı'siniz. Çünkü nüfus yo~unlugumuzda fazla bu bölgelerde. Nüfus yogunlugumuz fazla düz lise 

mezunun sayısı fazla. işsiz lise mezununa beton döktürebilir misiniz canım yani. Adam lise me
zunu ona uygun bir işte bulaın ıyorsunuz. Ve bu adaını bio-teknik araştırmala rla. ekonomik. dış 

pazarlara entegre olma. ile hedef koyuyorsun uz. Insa nların önüne bunlar yapılmayacak hedef
lerdir. Yani geçen Diyarbakıı'daki toplantıda söy lemişti uzman arkadaşım ız plan. pt'Oje bir ha· 
yaldir. Bir hayal var bir ütopik hayal var. Uygulanamayacak hayal var onun için bu projeyi iki 
parçaya bölelim 2004 y ılına kadar bölgenin egitim alt yapısını çözelim i nsan la ı'ı egitelim. Ondan 

sonra egitilmiş insanları gruplara ay ıralım. Bu hederıeri o insanlaı' yakalayacak çünkü siz iste
diginiz kadar hedef yapın insan ona uygun degil ise yakalayamaz yani. onun için bana sorarsa

nız buradaki şey, iki aşamada yapılsın bu plan 2004 yılına bizim kalkınma planım ıza entegre 
olacak şekilde burada da egitim i halledeli m. Saglı k sorunlarını halledelim. Daha yeni yeni uzman 

doktor görmeye başladık memleketimizde hepimizin sorunu degilmiş saglık yani bugün yani TE· 
MA Vakfı başkanımızda burada eger bir dikilen agacı kesip çomak yapan bir insana biyolojik 
araştı rmadan bahsederseniz hayal olur. Uygulanamayacak bir hayal olur. önce agacı bir sevdi· 

relim insana 2004 yılından sonı'a da insanların o hedeflere dogru yürümesini kolaylaştırmak da

ha dogru ol uı' diye düşünüyorum . Saygıl arımı sunuyorum. 
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Vedat ÖZBİLEN· (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Plam Koordinatörü) 

Teşekkürler. Murat Bey'in degindigi konu önemli bu biz 2010 planı diyonız ama 20 ı O planı 

zaten kendinden bir şeyi var. 8taplanması oluyoı·. Dcdiginiz gibi 2004. 2004-2010 planıuygu

lama süreciele böyle 2004 diye 1. Aşama. 2. Aşama olacak. Diyarbakıı'da söylem işti niz. Biz de 

aynı şekilde düşü nüyoruz. Bunun için dagıttıgımız formlarcia dikkat ederseniz öncelikli sektör 

nedir diye soruyoruz siz bunu egitim. saglık . ekonomi diye s ıra landırınız. Kilis'te de sll'alama 

şöy le oldu. Bilginiz açısından söyleyeyim iktisadi yani ekonomi sosyal. egitim. kültür. alt yapı 

şimdi diger illeı·den de gelecek ona göı·e süzgeçten geçirip bir şeye baglanıak istiyoruz. Ama ya

vaş şeye dogı·u kayıyor. 8gitim- Saglık· Alt yapı- 8konomi. 

8n büyük fırsat cşitsizligi bana sorarsanız üniversite imtihanlarında yapılmaktadır. Yani çok 

özüı· dilerim. büyüklerim beni affetsinler. Yani bir atla bir ınerkebin ayn ı yarışta yaı·ıştırılması 

gerekir. Ozel okullarda özel ögretınenlerle yetişen çocuklaı·ın bizim yetmiş seksen kişilik sınıflar

da yetiştirilen ögrenciyle hatta sta jyer ve eksik ögretmen sayısı ile yetiştirilen ögrencilerin aynı 

sınavda başarı gösterıneleı·i mümkün degil önce bunu bi ı· çözelim üniversitelerde bizim bir kon

tenjanım ız olsun yani artı biı· puanımız olsun veya hatta buradaki egitim alt ya pıınızı düzeltin. 

Ondan sonra diger problemleri çözeriz. Sag ol . Diger önercliginiz şey önemli bu mesleki egitime 

önem veı·i lmesi yani yaş gruplarına göı·e bir pol itikanın da izlenmesi gerekiyor. Çünkü Ggittigi

niz bir kesim le diger biı· kesinı le diger biı· kesim farklı oluyor. Yapacagı i şlerde farklı oluyoı·. Do

l ayı s ı yla devletin yaş gruplarına uygu layacagı politikalarda degişiyor. Bunun plana girmesi ge

rekiyor. Bunun plana girmesi geı·ekiyor. Buda önemli bir katkınız. Teşekkürleı·. 

Bir Konuşmacı 

Ikinin birinci basamagı olan erken çocukluk gelişimi. egitim hayatının vazgeçilmez bir unsu

ı·udur. 8rken çocukluk gelişim inde egitilen çocukla ı· egitimele başarıl ı oldugu pedologlar tarafın

dan saptanm ıştır. Biz bu Güney Dogu'da böyle bir şans ı biz Başbakanlık Sosyal Hizmetler Ço

cuk esirgenıe kurumu olarak yakaladık. Iki yıldır birincisi fon idaresinin yaptıgı uygulama iki ay 

sürdü. Biı· de sponsor Çagdaş Yaşamı Destekleme derneginin Batman üç ilde 2000 çocugu he

defledigi Fatih Gelecegin Çocukları vakfı bu Sema Cıngı l lıogıu han ınıefendin in büyük paralar 

harcayarak yaptıgı sponsorluk. bu proje üç ilimizde uygu landı ve bu erken çocukluk gel işim i Mil

li Egitim'in hedefleri içinde % 14 · yaşayan çocukların %14 'ü mutlaka erken çocukluk gelişimin

den yani okul öncesi egitimden yararlanması gerekiyor. Çünkü bu bizim egitim açıgınıızı . egitim

de başarı lı olma açıgım ızı kapatacagına inanıyorum . Bu konuda beni bayagı duygulandıı·an Si

irt'te Sosyal Yardımlaşma Dayanışma Vakfı dagda. çadıı·da ögretmenlerini gönüllerini göndere

rek. çad ır içinde fotografları var elimde Siirt valiligi böyle bir ça lışına yaptı. Biz bunu iki yıldır 

götürüyoı·uz. Umarım 2000 çocuga daha varıl'IZ. 4000 çocuga daha varı l'IZ . Maalesef şu anda 
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Mardin Milli E~tim Istatistik raporunu göre bu oran 1.4'dür. Erken çocukluk gel i şimi çok ha· 

yati bir şeydir okulu sevdirrnek gerekir. Okul için a lışkanlık kazandırmak gerekir ve çocugu ya· 

zın çünkü bu proje yazın uygulanıyor sokaklar çok tehlikelidir. Teşekkür ediyorum. 

Teşekkürler. degişik konularda söz almak isteyen siz konuşmuyorsunuz hiç. 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Sayın Valim ve Sayın GAP temsilcilerine teşekkür ediyorum. Bulunduguınuz bölgede sorun

ların11Z o kadar çok ki. arkadaşlarımızın bu sorunların bir çoguna degindiler. Ama benim soru

num da; agaç. erozyon biliyorsunuz. Toplumsal kalkınma topraktan baş lar. ekonomik kalkınma 

agaçland ırmadan başlar. Biz de bu konuda GAP Yöneticilerinden bir ricada bulunacagız. Arka

daşlarda degindi tabi ki egitim çok önemli. egitimsiz bir hiçbir şey yapam ıyoruz. Iki yıl önce biz 

Tema Vakfı temsilciligini aldıgımız zaman sabah diktigirniz agacı akşam göremiyorduk. Bunun 

nitecisinde ögrencilerimizin. halkımızın belli bir egitimden geçirdikten sonra kanser dedigirniz 

erozyonu önleme mücadelesi vermeye başladık. Şimdi erozyon o kadar büyük bir illet ki Türki

ye'de yılda 1 milyon 400 ton verimli toprak kaybıınız var. Bu ne demek. ekonominin zayı f olma

sı demek. insanların iyi yaşamaması demek. Bütün yeni gelen neslin cılız bir şekilde yaşaması 

demek çünkü ben yorulduın diyor. size verdigiıni bana geri verin diyor. Nasıl verecegiz aktif bir 

çalışına ile. güzel bir çalışına ile ve ülkemizi agaçlandırmayla. bölgemizi agaçland ırına ile bu 

erozyon denilen illeti yok etmeyle mücadele etmek zorunda kalmışız. Şimdi siz GAP temsilcileri 

olarak çevreye, erozyona degindiniz ama erozyonu daha geniş bir kapsamlı bir şekilde. GAP 

TV' de bunların daha iyi gerektigi şekilde kapsamlı olarak ögrencileriınize. halkımıza duyurınanı

zı rica edecegiz. Ve özellikle şu anda Türkiye'de 81 il içerisinde konumu en iyi olan. en şanslı 

olan illerimizden bir tanesi Mardin. sagımızda Dicle. soluınuzda Fırat ortada Mezopotamya ma

alesef ektigiıniz 100 tane veya 1000 tane agaca verecek su bulamıyoruz. Özellikle bunu da agır

lıgınızı koymanızı rica ediyorum. teşekkür ediyorum. 

Teşekkür ediyorum. 

Şimdi bu tabi çok önemli bir olay Türkiye topraklarının korunması. suyun dogru kullanılma

sı ve erozyonun kontrolü. agaçlandırına gerçekten çok önemli bir konu. Onun için de bir bu pla

na girdi olmak üzere GAP bölgesinde agaçlandırına ve erozyon kontrolü için Havza yönetim etüt 

modeli diye model etüdü diye bir konu seçtik. Orman Mühendisleri Odasını delege ettik. Orman 

Mühendisleri Odasının yanına da Tema Vakfını koyduk. şimdi siz bize girdi verin bizde yazalım 

yani işi biz size havale ettik. Şimdi arkadaşlar gelecekler sizlerle ilişki kuracaklar. orman mü

hendisi arkadaşlar gelecekler projesi hazırlanmıştır zaten projesi buradadır göstereyim. Proje

sini hazırlamışlardır orman mühendisi arkadaşlar buraya gelecekler ve özellikle üst havzalarda 
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ki öncelikli korunacak havzaları tespi t edecekler ve orada hangi modelle. k imleı·l e. nas ıl. hangi 

teknikleri kullanarak bu tedbirleri alabi liriz. Bunu çeşitli modellerini ortaya koyacaklar burada 

sizin katkın ız çok önemli. yani biz sizden bu hizmeti bekliyoruz. 

Başka söz sivil toplum örgütlerinden almak isteyen var mı. 

Beşir DÖNDER- (Kızıltepe Ticaret ve Sanayi Odası Başkan Vekili) 

Hepinize saygı ve selamlar. aslında Tema Vakfı deginmeseydi ben özellikle erozyon konusu
na geniş yer ayırmak isterdim. Ben programda fazla erozyonu görmedim belki ben fazla araştır
madım. Biı· de bölgemizin Mezopotamya dedigirniz tarihi yani bundan 50-60 yıl önce veya Birin
ci Dünya Savaşından önce yanılınıyorsam bizim Oı·ınan Mühendisleri Odasında ve Orman Mü· 
dürlügünde fotograflar var. Bölgenin uçakla çekilmiş fotografları var inanın Kızıltepe'yi de içine 
alan büyük bir orman sahası var. Demek ki orman bizim yabancımız degil ama biz onu kese ke
se kendimize küstürınüşüz. Yaban hayati kendimizden küstürdük o derece ormanı. agacı . yaşa

mı. güzellikleri kendimizden küstüre küstüre biz artık güzel olan insanlar toplulugundan çıkını· 
şız. yani kusura bakmayın. Biz 20 yıl orada öyle çirkinlikler yaşadık ki yeni herkes kadına yap
tıgı çirkinliklerden dolayı kişi olsun. kurum olsun. ne olursa olsun pek fazla kutsallıga önem ver
ınemek lazım . herkes kendi adına özür dilemel i. Eger ben kendi adıma eger vazifelerimi yapma
mışsam halkım karşısında özür dilerim. Ve ben şunu istiyorum felsefe yaparak. siyaset yaparak 
bu meınlekete bir şey getirilemez çünkü çok insan bize geldi ayak yaptı. felsefe yaptı , edebiyat 
yaptı. Bu da bizden oy aldı. oy almayı şu yana bırakın neyse 5 yılda bir kartviziti veririz onlara 
problem degil. Bizden güzel öınrümüzü aldı. yaşaınıınızı aldı, tarihimizi aldı. kültürüınüzü aldı . 

her şeyim iz a ldı. Yani ben GAP Idaresinden özellikle ricam bu projelerin yanında biı·az sevgiyi 
koysak daha güzel olur. Hepimizin sevgiye i htiyacı var inanın daglarımızın başında biz ateşi gör
mek istemiyoruz. O ateşe yaratana da ateşin sebebi olana da lanet olsun. Biz daglarıınızın ba
şında orınanlar. yeşil ligi ve güzelligi isteriz. Inanın benim burada ki Kızıltepe'deki Mardin'de ki 
veya da Dargeçit'te ki çoban dahi benim bu dar düşüncelerimi düşünüyor. Ama Türkçe belki sag
lıklı olarak herkes gibi ard arda sıralamıyor gerçi bizde fazla kullanamıyoruz. Şimdi biz ulusal 
ekonomi ile bütünleşme olayı özellikle bundan bahsediyorsunuz. Bence bu biraz kısa süreli bir 
başarıdır bölgenin Dünya ekonomisi ile entegre olması gerekir. Burada bir eksiklik görüyorum 
zaten bu entegrasyonun bir parçası da yapılmıştır. Urfa Harran dolaylarında lsrail'lilerin Hol
landa'lıların yanılınıyorsam temel tarımsal çalışmalar konusunda olsun biı· de şey olayı var. 
Rüzgar enerjisi bizim mükemmel rüzgar potansiyelimiz var bu hiç düşünülmemiş hep su dedik 
ve bu sudan bogulmaya başladık. Şimdi acil çözümlenmesi gereken problemlerimizin başında iş

sizlik var. 

Yani bölgemizin en büyük problemi işsizliktir tabi biz köylü bir toplum oldugumuz için. adam
lara memuriyet ver. işçilik var ama adam diyor ki ah bir 200 tane koyunum olsaydı ne kadar 
hoş olurdu. yanına da bir kaval. Yani köylerimizin çogu boş özellikle güvenlik açısından. yani gü-
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venlik açısından problemli olmayan alanların yeniden ekonomiye kazandll'ılması özellikle bunu 
ı·ica ediyorum. Başka bir şey degildir. Kızıltepe'nin çevresinde ben Kızıltepe Ticaret Odasında 
bulundugum için Kızıltepe her bir mahallesi üç döı'L tane farkl ı farklı köyden oluşuyor. Gidiyor· 
sun bu Zeytinal köyüdür hepsi köyden geçip oraya yerleşmişler. Bir Habur Gümrük kapısının 
aktivitesine baglı bunların yaşamının saglıklı olup olmaması. Habur Gümrük Kapısının fiber de· 
po o layı var. eger o ça lı şırsa adamın cebine birkaç kuruş para giriyor. Çalışınazsa hepsi yaglı 

boya bu kundura boyacılıgı yapıyor bir de su satıyor. Yani ne desem ben özellikle şunu vurgu
lamak istiyorum gerçi hepiniz aynı şeyi söylüyorsunuz. Yani burada bir şey ler başarılmak iste· 
niyorsa sevgi her şeyin başındadır. Birbirimize güvenmemiz lazım . inan şu anda aktard ıklarım ı 

ve biı·az sonra aktaracaklarımı belki bundan birkaç y ıl önce aktarma cesaretinden yoksundum 
onun da sebepler var degiş ik degi şik sebepleri var. Tabi güvence olduktan sonra. iyi niyet olduk· 
tan sonra konuşmayacagımız. söylemeyecegimiz hiçbir şey olmamalı ve çözemeyecegimiz hiçbir 
problemimiz de olmamalıd ıl'. Ve buna da inanıyorum eger biz buraya gelmişsek burada clilekle· 
rimizi. taleplerimizi. duygu larımızı dile getiriyorsak bu ortam ı yaratanlara boynumu büküyo· 
rum. Temiz bir gelecegin bir garantisi ne olma lı şimdi özellikle Ticaret Odasının başında bulun· 

dugumuz için özellikle suistimallel'e çok önem verilmesi istiyorum. denetleme kul'umlarından. 

Mesela Ticaret ll Müdürlügü bizim Organize Sanayi Bölgemiz var. Serbest Bölgemiz var yani bil· 
miyorum toplum olarak eleştiri yapıyoruz da ben bunlardan bir üretenini görmedim. Burada 
üreti len un Antep'dekinden daha paha lı ve daha kalitesiz şey kötü teknolo ji getiriyor la ı· bul'aya. 
Devletimiz buraya mükemmel bir sübvansiyon da sergiledi yani 1994ler bu yana 87 veya 
94'ten bu yana mükemmel derecede sanay ileşmenin yapı lınası için teşvik tedbirleri olsun. dü· 
şük fa izi i krediler olsun çok mükemmel yani hesapiasanız Organize Sanayi Bölgesinin agırlıgı n· 

ca para gönderilmiştir. Ama bu paranın çogu Ankara 'da ki pavyonlarda yeniidi yan lış anlama· 
yın. bir denelieyin bir denetleme mekanizması olsun. Çal ıyorlar. çırpıyorlar eger temiz bir top· 

lu m için, temiz bir çevre için. temiz bir ekonomi için ve temiz bir denge olayı önemli eger toplum· 
da güzel yaşamaya layıksak özellikle ekonomideki o hortumlama olayın kesmemiz gerekir. Ben 
mesela bir örnek vereyim. özellikle belki özel idareler belki biraz etkilenirler kusuruma bakma· 
sın lar. 15·20 yıldır hemen hemen 24 Ocak kararlarından buyana 1980 özelleşme ve seı·best pi· 
yasa ekonomisi yanılınıyorsam bizim gündemimiz de şimdi il bazına geliyorsunuz Mardin 'de ba· 
kıyorsun Devletleştirilme yapılıyor. Bu nedir batmış olan sistemi 5 milyar etmeyen bir malı 50 
milyara alıyorsun sonradan bir şekilde gene de devletin el inden çıkıyor yani biz bunları çok gör· 
d ük. Bunlar belki iki tane olabilir. üç tane olabilir ama bu devlet hazinesini çocugundur. yetimin· 
dir. dulundur. Sayın Süleyman Demirel'in tabiri ile o herkes onun hissesinin tüınünündür. Şim· 
di adamlar bu aldıkları parayı da ekonomiye kazandırmadı lar yani bu haram olan para ile helal 
bir ürün yaratabiiirdi ler. Yani ça ld ı kları. çalma diyorum anca bu kadar sözcüklerimi rafine ede· 
biliyorum kusuruma bakmayın. Yani bu götürdügünüz parayı biraz da ekonomiye kazandı rın gü· 
lüm, ekonomiye kazandll'ıl'san ız belki helal olur. 20·30 i şçi ça lı ştırırsanız belki Allah günah ları · 
nızı affedeı· o ayrı bir problem. Tabi biz şimdi eleştirecegiz ve bu n lan yapacagız ama ekonomi· 
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nin kendine has yasa ları vardır. Yan i hiç kimse ekonominin gelişimi süı·ek li tı kamaz engelliyebi
lir bir dönem ama ekonominin kendine has dengesi va rdıı·. ça ı·k la ı· ı vaı·d ı r ve bu dönecek. Engel 
olmak isteyen o çarkın dişlileı·i arasında ezilip gideı·. Bi ı· de şey olay ı va ı· bizim 50-60 yıld ır . duy
dukları nı ve gördüklerinı her 20 yılda sel'llıaye el dcgiştiriyordu doga ı olmayan yolla ı ·Ja çok 
önemli bir o laydır. Burada sermaye el degişLiriyoı· yani sermaye bizden korkuyor. Yani bir iki üç 
kişi biı· grup yaratıyor A. B. C. D adında bi ı· bakıyorsunuz bizim sermaye yine elden kaçıyor. 

Şimd i kaçı bir yana bırakın lstanbura kaçıyar orayı bir yana bırakın Kanada. Amerika'ya. Rus
ya'ya kaçıyor. Şimdi lstanbur a gideni biz gider getiririz ama Kanada'ya gideni biz hiç getireme
yiz. lstanbura gidene ben üzülınem Avi'Upa'ya gidene ben üzülüyorum. Özellikle sermayenin do
ga ı yollarla. yani dogaı yollarla el degi ştiı· iyorsa problem degildir. Bir bakıyoı·sun bir gecede 
adam tı·ilyoner oldu hiç hesap sorulmuyor. Memurdur. işçidir. emeklidir bakıyoı·sunuz adamın 

dogru dürüst sosyal güvencesi yoktur. Oneeden mesela bir saglık problemimiz vardı özellikle 
saglı k konusunda bütün maaşını verse. bütün ikramiyesini verse ve bir de üç aylıklarını verse 
emekli biı·isi veya memur birisi yan geliri olmasa hayalta tedavi normal böyle olagan dışı biı· 

hasta lıgı tedavi etLiremez. Bir by-pass'ı yapamaz normal bir memur by-pass yaptıramaz özellik
le çü ı·ük araçların kullan ıldıgı hastaneleri tavsiye ediyorlar ve o da oı·a la ı·da zalürree oluyor by
pass' ı biı· yana bı ka ı·ın zatürreden gidiyor. Saglık sorunu ile ilgili bir başlık veı·dim şu anda Tür
kiye'de uygulanan saglık politikası bir sömürü poliLikasıdır. Ben bunu net söylüyorum bir dok
toı· uzman olsun veya olmasın . pratisyen adam geziyoı· bilmiyorum ne yapıyor adam 20-30 mil
yon muayene ücreti a lıyor ve hiçbir şey sunmuyor. Bir bakıyorsunuz adam iki gün sonra zengin 
oluyor. fabrikatör oluyor sen memlekete ne verdin. Bit' eczacı elinde etiketler var özellikle bir 
müşteridend igeri müşteriye fiyat degişiyor. Benim özellikle şunu söylemek istiyoı·um biz çok ko
nuşuyoı·uz. çok eleşti riyoruz ama denetlenıiyoruz. Yani özellikle Sayın Va Jimden ellerinde ne ge
liyorsa ki ellerinden gelir eminim. Yani denetleme mekanizmaların ı güçlendiriyorsunuz ve hepi
miz buna yardımcı ola lım. Hepinize saygı ve sevgileı·imi sunarı m. 

Teşekkürler Sayın Başkan. 

Şehmus DUYAN- (Mardin Sanayici Iş Adamları Derneği Başkanı) 

Sanayiciyim. Dördüncü ordu diyorlar Güney Dogu·ya bakan tam bilmedigim için. şu anda 
Türkiye'de bir olay oldu bir hafta evvel dördüncü orduya un vermek unun kalitesi ölçü ldü. Mar
din Duyan UN Fabrikası bütün Türkiye'nin en iyi unu seçildi ve ben şu anda dördüncü oı·duya 

un veriyorum. Ama şu nu söylemek istiyorum tarım ürünün mücadelesi yapılmad ı . sulanmadı. 

geri kald ık onun a ltını çizebilirsiniz ama Mardin'in sanayisi herkesin bir laboratuarı var. mühen
disleri var onu biz açtık müjde vereyim size. Organize sanayi bütün Türkiye'de kurulan organi
ze sanayileı· gibi Mardin Organize Sanayi'de kuruluş tarihinden bitiş tarihine kadar 49 Mi lya ı· 

para ile kuruldu. Ve hiçbir tarafa para harcanınadı orası bitiriidi eksikleri var şu anda tamam
lıyoruz. bazı test projeleri olabildi ama düzeltiyoruz onu. Ve şu anda Mardin Organize Sanayi 
kendi borcunu Türkiye Hükümetine veya Bankasına ödemiş artı 250 Milyar parası vardır. Onun 
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altını çizerek konuşmak istiyorum. Bir de teşviklerden bahsedildi biraz önce müdürüm bir şey· 
ler söyledı egitimsiziikten dolayı teşvikten fay'dalanamad ık. Çünkü egitim seviyemiz yani lzmir 
Antalya gibi seviyede de degildik geç anladık a ldı~ımız kredinin bütün Türkiye'de 250 Milyardı; 
Teşvikten 250 Milyar Sayın Başkanım bir şey işitmişse dahi Ankara'da egitimsiziikten bazı A 
bl~una % 1 0·20·50 örnek vereyim. Kalkınma Bankası bizden %1 0 aldı o zaman bilmiyordut 
egitimsizlik yüzünden ama pavyonlarda filan sarf etmedik. Iş adamları olarak. sanayiciler ola
rak beni dinlediginiz için teşekkür ederim. 

B. Murat ENSARl- (Organize Sanayi Bölgesı Müdürü) 

Organize Sanayi Bölgesi Başkanı olarak Sayın Başkanıının söylediklerine aynen katılıyorum. 
Bir tek şey de Organize Sanayi Bölgesine gelen para konusunda. Daha do~rusu Organize Sana· 
Yi Bölgesine gelen bir para olmamıştı r. Başkanım dedi~i 49 Milyar Lira tam dogru rakam ~il. 
Mardin Organize Sanayi Bölgesi 26 Milyar Liraya mal olmuştur. bunun dönem faizi 30 1ilyar· 
dır. toplam 56 Milyar Liraya ınal olmuştur. Bunun göstergesi de Türkiye 'de en ucuz arsa fiya
tı veren Organize Sanayi Bölgesidir bu ayrıdır. Bizim sanayicilerimizin 1987-1993 yılları arasın· 

da kaynak kullanım destekleme priminde alınış oldu~u belgeleri gerçekleştirme oranı büLün Tür· 
kiye orta laması üzerinde % 99.9 dur. Teşvik uygulama genel müdürlü~ünün rakamlarına göre 
de 1987-1997 yılı sonuna kadar bu teşvik kapsamı adı altında düşük faizli krediler dahil olmak 
üzere 207 Milyar Türk Lirasıdır. Bugün Organize Sanayi Bölgesinde 74 tane fabrika varsa bu· 
rada devletin katkısının çok az oldugu ve sarf edilmiş olsa bile gerçekleşen 72· 74 tane fabrika· 
nın kurulmuş olması bizim güvencemizdir. Ka ldı ki aynı dönemlerde Türkiye genelinde bahsedi· 
len % 60'1ık kaynak kullanım destekleme primi artı % 25 makine ve iadesi rakamları Türkiye 
genelinde 42 Trilyon Lira civarındadır. Yani 42 trilyonda 208 Milyar Lira Mardin'e girmiştir ve 
gerçekleşme ora nı % 99.9'dur. O % 1000.1 nedir biliyor musunuz: hayvan çiftlikleridir. Hay· 
van çiftliklerinin neden başarılı olmadı~ını biliyor musunuz: çünkü yöre şartlarına uygun olma· 
yan hayvanla rı ithal eder getirirseniz burada hayvan kilo alaca~ına kilo kaybeder. Dolayısı ile 
teşvik verdi~iniz adam tam Lersine i şlemiş cebinde ki parayı da koymuştur. Yoksa binalar doru· 
yor. binalarda olan bir şey yok herkes de başında duruyor yıkılan iki üç tane bina var. Dolayısı 
ile ben o kadar karamsar degilim sayın başkanım. Mardin çok iyi yoldadır deniyor. Mardin'in 
çok iyi oldu~u yolda oldu~unu bütün Türkiye bürokrasisi biliyor. Bugün Türkiye bürokrasinin 
Mardin'e vermiş oldu~u takdir hakkıdır ki TÜMSIAD başkanlı~ını da Mardin alm ıştır. Peki biz 
neyimize güvenerek ald ık TÜMSIAD başkanlı~ını veya millet bizim neyimize güvendiler. Dolayı· 
s ı ile Mardin o kadar kötü durumda degildiı·. Sadece Başkanıının o sözlerine katı lınıyorum ge· 
risinin hepsine aynen imzaın ı a tıyorum . Sayg ılar sunuyorum. 

Beşir DÖNDER- (Kızıltepe Ticaret ve Sanayi Odası Başkan Vekili) 

Sayın Valim özür dilerim. şimdi buraya akan paranın şimdi biz Ticaret Odasında bulundu· 
~um için dosyalar elimizde. Ben Organize Sanayi Bölgesinden kastetti~im zaman bireysel olarak 

32 



Organize Sanayi Bölgesi müdürünü kasteLınedim . Siz özelde bir fabrika yapmışın ı şsınız ki bu 
eleştiriyi üstleniyo ı·sunuz. Yok bir caddeyi yapıyorsunuz elektrik sorun uz var. Onu da biı· dönem 
sizde çalıştım hep reaktifler yüzünden bana fazla para ödeLLiriyordunuz. Şimdi şu var. bir ger
çek var benim demek istedigim espriyi a lamadınız özür diliyorum. Devletimizin denetim meka
nizmala rının saglıklı işlemesini istiyorum. benim istedigim budur. Bir kişi çalmışsa bin kişi gibi 
sayılır bu çünkü bu senin malındır. 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydo~u Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler. şimdi burada bence de önemli iki üç konu var Başkanın da söyledigi. Geçmişte 
ki şey leri taı't ış ınaktan ziyade bundan sonraki yapacagım ız planlama çalışmalarında. geçmiş 

ders alarak bir şeyler öneı·ınemiz gerekiyor. Bunlardan birisi bu teşvik mekanizması. her gittigi
miz yerde tartışılıyor başkanında dedigi gibi. bunun denetlenmesi çok önemli bugüne kadar ya
pılan en büyük hata bunu veren kesimin denetlememesidir. Suç sizlerde degil dolayısı ile birbi· 
ı·inizle tartışmanıza gerek yok. Bunu denetleme mekanizmasını kurmayan devlettir. Dolayısı ile 
bu denetleme mekanizması nasıl olmalı bu konuda öneriler söylemeniz gerekir. Yaptıgımız top
lantılarda. bizim edindigimiz tecrübeler bu denetleme mekanizmasına yerel inisiyatifierin de ka
tılması gerekir. 

Yani bölgede valiliklerin. ticaret sanayi odası başkanlıkların. ziraat oda birliklerinin burada 
söz sahibi olan. ilini tanıyan. dürüst olan kişilerden oluşan bir kurulun da bu teşviklerin veril
mesinde hatta denetlenmesinde rol alması gerekiyor. Bizim görüşüınüz bu yönde diger illerden 
de a ldıgımız eger sizlerde de hem fikirse bun ların kayıt lara geçmesini istiyorum. Çünkü eger Gü
ney Dogu Anadolu 'nun ka lkınmasın ı i st iyorsanız ve hala da teşvik de ısrar ediyorsan ız eger teş
vik verilmelidir bu bölgenin kalkınmasında bununla ilgili de bir denetleme mekan izmasının ku
rulması gerekir. Bu konuda görüşlerin izi istiyorum eger buna yönelik tartı şmalar ol uı·sa sevini
rim. Degindiginiz bir konu var bizim plana da onu yansıtıyoruz bu konu n kendine has kuralı var
dır. O kuralı bozmayalım buna devlette müdahale etmesin bunun iyi ça lışması yönünde devlet 
müdahale etmeli. görevi de o olmalıdır diye bir öneri m var. Diger üzerinde durdugumuz erozyon. 
ormancılık konusu önemli bence bir çok konuşmacılardan da o çıktı. Oneelikle sektör ekonomi. 
sosyal. egitim. saglık ama bunların üstüne de çevreyi otuıtalım . Hm fikirseniz hem egitimde . 
hem saglık da. hem de çevreyi dikkate alan politikalar oluşturalım . Dolay ısı ile o özledigimiz or
man ortaınının burada yaratılması yönünde. eger bundan sonra ki konuşmacı lar bu yönde de 
görüşlerini söylerse sevinirim. Hepimizin sevgiye ihtiyacı var. bu sevgiyi de i nşallah inşaa ede
cegiz önemli olanda bence budur. 

Söz almak isteyen. o zaman benim söyledikleı• ime katılıyorsunuz. Birde bir şey daha söyle
mek istiyorum iki şey söylediniz diger kişilerden de görüşlerini istiyorum. Bu acil müdahale iş
sizligin çözülmesi sizde bu alanın kırsal alanda olması. kırsal alanda devletin müdahalesi gere
kiyor. Bir de Habur sın ır kapısı bunun dışında başka acil müdahale edilmesi gereken alan nedir. 
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Beşir DÖNDER- (Kızıltepe Ticaret ve Sanayi Odası Başkan VeklU) 

Sayın Başkanım. kırsa l alandaki kastım devletin hiçbir sübvansiyone ihtiyaç duymayacagı 

bir alandır. Bir para. bir enerji yatıracagı bir alan degildir çünkü hazırd ı!' o alan hazı r. Çeşmele· 

rimiz. pınarlarımız. derelerimiz. agaçlarımız. bahçelerimiz hepsi hazır duruyor Allah'tan uzun 

sürmedi de kurumadılar bunlar. Hepsi hazır yani biz bunlara biraz baksak bunları iki yılda kur· 
tarırız. O açıdan devletin finansman kaybı olmaz onun için özetle daha pratik ve ekonomik ön

lemler alınmalıdır. Bu en azından biz deki işsizierin % 20-30'nu istihdam eder. Şimdi ben şey 
konusunda bütün toplantı larda rapor konusunda teşviklerin denellenmesinden ziyade biz Güney 

Dogu·ya mesela biraz önce bizim Sosyal Hizmetler Müdürü çok güzel degindi. Işte Bagkur prim

lerinin veya da SSK primlerinin bir dönem devlet tarafından ödenmesi biz Sayın Müdürüm biz 

10 yı l önce Sayın Süleyman Demirere rapor alarak sunduk. Hala da raporlarıınız duruyor eli

mizde biz şunu sunduk Sayın Tansu Çiller buraya havaa lan ı temel atm az törenine geldiginde ben 

kendim hazır ladıgım bir raporu sundum. Şunu istedik bize ucuz elektrik verin Organize Sanayi 

Bölgesine ucuz elektrik verin. Hatta devlet telefon parala l'ını devlet cebinden ödesin. devlet sen 
parayı ödeme ancak ben ça lıştıgım zaman sen bana hizmet yap. Ama senden pa ı·ay ı aldıgım za
man devlet senden çalacagım . Yani şimdi burada iş yapan insana şevkini arttırmak için çalıştı

gı oranda. ürettigi oranda teşv ik. yerinde teşvik le olur bu yani yerinde çözümleme ile olur. Pı·ob

lemi yerinde çözme ile olur. eger bu fabl'ikada bir ül'etim varsa ben teşvik vereellgi m. Ne teşvik 

verecegim ondan su parası a lmayacagım. elektrik pa ı·ası almayacagım. SSK primlerini yarı ya

rıya alacagım buna benzer teşvikler verilirse devlet için çok daha ucuza mal olur. Daha gerçek

çi olur. daha saglıklı olur çünkü çalışan adama teşvik olur. ça lışan işletmeye teşvik olur. ça lışan 

işletmeye teşvi k olur. Şimd i sen baştan parayı veriyorsun ve o para gidiyor ve ben o paraya çok 

üzülüyorum. Çünkü devletimiz o kadar zengin dtıgil keşke zengin olsaydı da hepimizi o paraları 

Havai ada larında tüketseydik. 

Yani bizim önerilerimiz konusunda o degildir biz çünkü biz köylü tipli oldugumuz için hani 

köylüler biraz sanayicileri biraz k ıskanır. Hani bu olu ı· köydeki şehirdekini kıskanır ve belki bi

rinci hakkımız o olabilir. Ama bizim şehirlerimizin güzel şeh i r alınası sanayicinin de gerçekten 
orada çalışan insanın emegini veren. çagdaş kura lları yerine getiren ve gerçek anlamda dogal 

alanlarda yogunlaştıran sanayicinin ben ellerinden öperim. Benim için problem degil ki ben eger 
sadece Mardin'in sıradan bir köyünden gelmişsem devlete diyorsam denetlemeni yap diyorsam 
burada eksik oldugunu görüyoruz. Yani denetleme ku ı·um ları vardı ama bir dönem biraz önce 
dediginiz gibi özellikle es geçilmi ş artı k ortaklaşa mı ku llandı lar ne yaptı lar bu şekilde berbat et

tiler ve bizim sosyal çatışmalarla bütünleştigi zaman örtüşLü . Bu son tablo çıktı ortaya acil çö
zülmesi gereken problemler başlıgı altında Habur Gümrük Kapısının bir milli mücadele kapısı

nın olmasını istiyorum bunun ilan edilmesini istiyorum. Yani şimd i inanın şu anda benim yaşa

dıklarım ve toplumun tümü iki üç yıldır. 1920 y ılla r bir Erzurum kongresini. bir Sivas kongresi-
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ne katılan insan ların ruhu ile ben burada konuşuyorum. Biz gerçekten toplumumuzu bazı batak· 
lık lardan kurtarmak istiyorsak ve bazı geriliklerden ve çagdaş seviyeye ulaştırmak istiyorsak 
hepimiz taşın altına elimizi koyma lıy ız. Hepimiz üzerimize düşen görevleri yapmalıyız. Ve şu ya

saktıı·. kanun da yeri yoktur ama artı k kanunlarda artık kendisini bize göre ayaı· lamalı dır. He· 

pinize saygı ve selamlar. 

Teşekkürler. 

Yusuf YILDIZ- (Serbest Bölge Müdürü) 

Şimdi hakikaten Beşir Bey'i gördüm enerji geldi bana. milli mücadele dedi şimdi inan ın en 
büyük eksikligi her şeyin baş ı bu enerjidir bu ruhtur. Ben şimdi serbest bölge projesinde Sayın 

Vali m burada projelere bakıyor dört senelik. beş seneyi bulduk ilk iki sene ki mücadeleyi Murat 
Bey'de biliyor. Çok enteresan bir enerjimiz vardı ve hakikaten o dönemlerde çok daha güzel şey· 

ler yapıldı. Yani 34 tane rirmaya ruhsat verildi, 20 tanesini 97 y ı lında verdik. Tabi Türkiye'n in 
çevresel faktörü içine düştügü ekonomik kı·iz şi mdi ilk GAP Mastır Planında 24 tane sivil toplum 
örgütünü ben Mardin'de görünce şaşı rdım . Hatta 24 degil 35 yakınd ı şimdi Mardin'de o anlam· 
da sosyal mirası da bizim açımızdan çok önemli bir Mardin'li de olarak tabi ben bunları müşa· 

ade ettigiın zaman gerek yurt içi toplantı larında. gerek yurt dış ı toplantılarında. ki dün Japon 
Büyükelçisi buradaydı çok güzel bir görüşmemiz oldu. Çok enteresan bir iki şeyi söyledi bize 
onun bir tespitidir bunlar. Şimdi ben dedim ki kendisine konudan konuya geçiyorum. Ya dedim 
neyse ben bunu seninle gayri resmi olarak konuşuyorum keşke Mardin'i Japonlara bir 10 sene 
teslim etsek. Bizim bu ekonomik model var biliyorsunuz yap. işlet. devret modeli. Yap. işlet de· 
gil de bak dedim yap. işlet. devret şartı yla Mardin'i sizlere verelim. Şu Japonlar gelsinler de bi· 
ziın taşıın ızı . toprag ıın ızı her şeyimizi bize ekonomik olarak degerlendirsinler ve tabi gülüştük. 

Ama dedi ben size bir şey söyleyeyim dedi ben Mardin'e hakikaten programda yoktu ama GAP 
GIDEM'den arkadaşla rı ın ızın ı srarı üzerine geldiler buraya. Mardin progı·aın ında yoktu ama gel
dikten sonra çok güzel bir izienim edindi ve sizin aslında bize mutlaka dedi gelişm iş ülkede ki 
teknolojiye. şuna buna ihtiyacın ız var ama şu Mardin var ya şu yukarıda ki tarihi şeyden dola
y ı dedi sizin hiçbir şeye ihtiyacın ız yok. O sizi hiç heyecan landırınıyor mu dedi. bizleri heyecan
l andıı· ıyor ama maalesef bu heyecanlarım ız organize olmadıgı için. o ruh olınadıgı için birbiri
ın izi etkileyeıniyoruz. Yani o sinerjiyi oluşturaın ıyoruz. Tabi yatırımlar konusunda çok enteresan 
bir şey söyledi o bizleri aşar. Tespit çok önemlidir ki biz her zaman yabancı sermaye diyoruz ya 
Japonların GAP bölgesine yaklaşımı nedir diye sorduk. Sag olsun çok açık ve net konuştu valia
hi dedi ki Amerikal ı lar buraya gelmeden buranın güvenilirligini arttırmadan biz Japon'ya olarak 
bir şey yapamayız. 

Tabi burada şimdi A.B.D faktörü var tabi belki biraz siyasi gibi olabilir ama durumda sanki 
onu gösteriyor. Şimd i ben nereye gelmek istiyorum. bakın biz ne Amerika'dan yardım umalım 

ne de Japonya'dan tabi biz söylerken ah biz bunları niye yapmıyoruz. Bizim bu ruhumuz var ya. 
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bu enerjimiz var ya inanın çok şey yapar. Bakın Dünya konjekLöründe bit' istatistiklere raslla· 
dım ne kadar dogru bilmiyorum ama bugünkü küresel boyutta bunlar ne kadar önemli veya ne 
kadar geçerli bu tespit bir bölgenin veya basit bir yörenin kalkınmasında % 70 yerel kaynaklar 
kullanılıyor. O % 70 yerel kaynakların harekete geçirilmesinde kalkınman ın lokomotifi yakala· 

nabiliyor. Geri kalan % 30 ise dışarıda ki fakLörlerdir. Şimdi bu çok önemli. ben mesela serbest 
bölgeci olarak yatırımcıların geliştirilmesi konusunda bazı çalışma larda bulundum. Diyelim ki 
pek çok örnek sayabilirim. bir ruh var ya on kişilik bir ekip kuruluyor askeri bir tim gibi hani 
böyle inanm ış ideal bir şekilde birebir büyük firmalarla Sony gibi konuşup o yatırımlar bölgeye 
çekilebiliyor. Insanları inand ırıyorsunuz çünkü birebir iletişim kurdugunuz zaman yani tekrar 
söylüyorum. Japon Büyükelçisi buraya gelmek istemiyordu ama beliı·li bit' temastan sıcak bir 
i letişimden sonra burada pek çok önerilerde bulundu ve şunları söyledi. Ben bundan sonra ~er 
ben buraya gelmeden önce ~er bana denilseydi ki işte Güney Dogu Anadolu bölgesine gitmek 
istiyoruz benim o andaki bilgim le tereddüt ederdi m. Ama şimdi ben burayı gördükten sonra şim· 
di ben burayı motive etmeye çalışacagım. Ve yanındaki Komatsu gibi büyük şirketlerin bazı yö· 
neticileri de vardı. dediler Istanbul'da 800 tane Japon var onlar buraya neden gelmesin ler. Za· 
ten 20 sene önce Japon turistleri biz burada görebiliyorduk. Demek ki burada bir organizasyon 
olmalıdır. Şimdi 35 tane sivil toplum örgütü planlamanın temel işlevleri budur. Yani işLe sivil 
toplum örgütlerini hareket geçirerek ~er o ruhu yakalarsak. Ve zaten % 70' in çogu burada ha· 
rekete geçmeye ça lışıyor. Mardin Güney Dogu'da da bir model olabilir çünkü görebildigim kay
nakları öbür tarafa göre dinamikleri daha kolay organize edebil iı' bir vaziyettedir. Yeter ki sos· 
yal ve ekonomik alandaki o örgütlenme ruhunu. o organizasyon ruhunu ama sevgiyi. sevgi kav· 
ramların kullanmak çok güzel bir şey. Biliyorsunuz Göllü Köyünde beş aile var hep çekişiyor Sa· 
yın Başkan ımla ayn ı köydeniz bu bir sosyal vaka bu memleketLe ama o çalışma ruhu. o çalışma 
azmi. o çalışma temposu Midyat'ın ben bir köyündenim aslında. Baglarbaşı köyünde tabi o za. 
manlar Süryaniler çok yogundu sabahleyin o insanların o tarlaya gidişlerini benim gözümde 
canlandırıyorum da korkunç bir şey. Sanki fabrikaya gidiyorlar tarla ayn ı tarla ama şimdi o kö
ye gidin ama çeşitli çevresel fakLörlerle harabeye dönmüştür. Demek istedigim şu Sayın Tarım 

Müdürü ile de konuştuk o 42 Milyon Doları unutamıyorum . çiftçilerimizin temsilcisi vardır yok· 
tur bilemiyorum ne kadarı nereye gitmiş. Ama yani 42 Milyon Dolar pamukta sübvansiyon için 
bir Mardin için yani dogru ise o rakam yani ben kendi açımdan o serbest bölge dedigi iki şekil· 
deki iyi kötü bir görüntü veriyor şu anda atıl durumda olmamıza ragmen. Ve ben size söyleye· 
yim fon olarak devlete ben pa ı·a kazandırmışım fon olarak. Yani burada devlet hiçbir finansman 

olarak hiçbir faydası yok. Ozel sektörün finansmanı ile 42 Milyon Dolar para ne demek biliyor 
musunuz bir ülke bir ülkeye borçlanıyor görüyorsunuz. Sendikasyon kredisi aldınız diyorsunuz 
şimdi bu kaynakları düşünün ki bu ruha sahip burada ki örgütlenmiş sivil toplum örgütü arka· 
daşlarımızın bir araya gelmesi neler yapı lır. Mermer yataklarımız bol her taraf, Sayın Omerli 
Kaymakamımız burada ise o da biliyor. Sonuç itibarı ile her taraf mermer yatagı oldugu bilini· 
yor. Çok d~işik kaynaklar tespit edilebilir ve bunu da tespit edecek bunu da harekete geçire· 
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cek. Efendim ne bileyim av turizmini geliştirebilecek vs. benim kendi görebildigim kadarı ile uz

manlık alanıın bunu nası l yapacagız. Yani Bu bölgenin tanıtımı o yabancıların üzerinde durdu

gu Lan ıtımızın yetersiz. 

Avrupa Birligi uzmanları iki sene önce geldiler yine bir ziyarete bir fonları varm ı ş. Türkiye'de 

yedi ile kullandırLmak istemişler nedir. en büyü şey Lanıtım dedik. adam ilk defa yedi il gezdik 

burada Lanıtım yapıldı dendi. Şimdi bugünkü çagdaş en güzel şey sen kendini ifade edebiliyor 
musun. Şimdi arkadaşlarımız projelerini saglıklı olarak ben kendim dahil bakın. Projeleri ferdi 

bazda takip edildigi zaman sonuca gidiyoruz. Kesin bunu gördüm çünkü niye Mardin iyi bir pro· 
je hazırladı di mi genç onlarda o zaman çok daha heyecanlıydı müteşebbis arkadaşlarım ız. Gel
diler serbest bölgeyi kurdurdular işte Türkiye'nin sekizinci bölgesini kurdular Mardin'de niye ne 
var ki o zamanın şaıtları 93 çok daha zordu. Bu şudur yani hepimize burada bir görev düşüyor 

aslında işte gönül istiyor ki bu organizasyonlarımiz mükemmel işlesin. Bu organizasyonlarımız 

da insan ilişkisin çok iyi kurabilelim. Yerel bazda örgütlenelim şimdi demek ki ben Mardin'de te· 
mel iki model olarak öneriyorum Güney Dogu'da çünkü Mardin daha çok hazır. Ben inanıyorum 

ama diger iller nedeni ile benim buralı olarnam nedeni ile bir az daha küçük bir şey bir alan de
nemeyi buradan başlatalım. Şu şeyin üzerinde. şu örgütlenerek hem örgütlenmemizi çok iyi ya
palım . hem görev dagılım ı işte sagl ıkta diger sosyal alanlarda görev dagılım larını şu organizas
yon ları ve sivil toplum örgüLlerin egitimi konusunda. onların bir defa kendilerini rahatça ifade 
edebilme noktalarında onlara o güvenleri telkin edelim. Ehil insanların seçilmesine uygun ortam 
hazırlayalım ve bu icratı bunlar eli ile veya işte bu örgütler eli ile yapacag ımız zaman belirli pro

je bazında iyi bi ı· iki tane örnek yakalayabilirsek her şey kendiliginden gelir. Ve kendi potansiye
l im izi dışarıya Lanıtalım Dünya'da çok fazla Mardin'li var daha geçen Beyrut'La gördük. Mardin 
iki diye bir sokak kuı·muşlar hepsi de buradan göçen finansman sahibi insanlar iki üç sene ön

ce biı·isi Brezilya'dan çıkıyor ben Mardin'liyim diye 35 yaşında. çünkü Mardin 'in tarihinden do
layı korkunç bir Mardin'li var. Suriye'ye gidiyorsun uz yarın Suriye ile ticaret ilişkileı·imiz geliş

tigi zaman akraba akraba ile ticaret yapacak yani Şam iniyorsunuz bir bak ıyorsunuz birisi ya
nınıza yanaşıyor diyor· ki nerelisin şu köyden iz hemen enterasen bir şey. Arkadaş larım ızın akra
bası çıkıyor tabi bu enteresan bir sinerji veya enteresan bir durum bence hiçbir ilde yok bu şey 
Türkiye'de ve bunu iyi degerlendirmek gerekir. Bun larında degeriendirilmesi nde tekı·ar burada

ki insanlara görev düşüyor ama iyi yönlendirmeye, desteklenmeye ve iyi organize olmaya diyo
rum. Yani organizasyon ruh verme ve bugün günümüzde artık şirketler bazında konuşuyorum. 

Orgütler gerçekten sabah marşlarını söyleyerek eyleme günlere başlıyorlar bu da enteresan bir 
şey. Ama bir de bize bakın herkeste bir sönüklük var sinekler geliyor daha halen zor kovuyoruz. 

2004 yılına kadar yapılacak olan bu acil müdahalelerden biri de bu tanıtım eger bölgeyi La· 
nıtmazsak hem yabancı yatırımcıyı çekemeyiz hem de buranın potansiyelini anlatamayız. Işte 
10 yıllık bizimde bölgede uygulamalarımız var oradan edindigirniz tecrübe buralar iyi tanınmı
yor veya negatif ölçüde Lanınıyor. Demek ki bu planda biraz ona agırlık veri lmesi gerekir. Bir de 
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dokuz ili geziyoruz oraları da artık tanımaya baş ladık Mardin'in ayr ı bir konumu var bunun far
kında olmanız gerekir iyi d~erlendirin potansiyeliniz var. Ismi konmamış. işte dün Adıya

man'da idik Adıyaman'lılar ismini koymuşlar ama alt yapısı yok buna da şey demişler sosyo 
ekonomik kalkınma konseyi sivil toplum örgütleri bir araya gelip bir konsey oluşturmuşlar. Bu
nunla ilin sorunlarını belirleyip çeşitli baskı unsurları olup ilin gelişınesi yönünde çaba sarf ede
cekler. Mardin'de bu isim yok ama alt yapı var. Bunu çok iyi d~erlendirmek gerekir. 

Mardin gibi potansiyel var onu GAP idaresi olarak onu tespit etm iş d urumdayız o yönde de 

kategorize rolünü üstlenmiş durumdayız. Onu plan bazında da diger kendi ça lışmalarımız bazın

da da yapacagız. Murat Bey söz istemişti. 

B. Murat ENSARI- (Organize Sanayi Bölgesi Müdürü) 

Efendim teşvikler konusunda biraz konuşmak istiyorum. Eger bundan sonra Güney Dogu 
Anadolu bölgesi teşvikle desteklenecekse bu teşvikler. Bana sorarsan ız gene şahsi fikrimdir iki· 
ye ayrılmalı bir sanayi teşvigi. bir de tarımsal teşvik. Sanayi teşv igi onu da ikiye ayırınarn ız ge· 
rekiyor ve bu teşviklerin üretimden sonra devreye girmesi gerekiyor. üretim teşvigi olması ge
rekiyor bu isterseniz vergi ertelemesi deyin. isterseniz iş letme sermayesi d~in. Adını ne koyar
sanız koyun ama işletmeye geçtikten sonra nitekim Halk Bankası Müdürümüz de burada kobi 

uygulamaları gayet başarılı sonuçlar verdi. Bütün kl'edileri geri döndü bunda hel'hangi bir prüz 
yaşanmadı buna artı olarak Mardin'de ki bir fabrikanın pazar payının % 15 oldugu düşünülür· 
se bu malın üretilen malın % 85'nin dışarıda pazarlanması demektir an lamına geliyor. Bu % 
85'1ik kısmına da mutlaka nakliye sübvansiyonu uygulanmak zorundadır. Bence bu teşvik veril· 
meli. tarımsa l teşviklerde ise nihai ürünlere degil girdi tohumluga uygu lanmal ı ki taban kadar 
yayın diye. Bu iki konuya dikkat edilirse zannederiın teşvik konusunda yüzüınüz daha da güle· 
cektir. Teşekkür ederim. 

Vedat ÖZBILEN- (Güneydoğu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler. 

Yusuf YILDIZ- (Mardin Serbest Bölge Müdürü) 

Şimdi efendim teşvikler konusuna girilince bazı şeyleri gözden kaçırmamak gerekiyor. Türki· 
ye bir gümrük birligi gündemine girmiş kendi iradesi ile. Avrupa Ekonomik Birligine üye olmak 
istiyoruz ona uyum sagıamak durumundayız. Ve biı· de ürün artı taşım ı fiyatları itibarı ile tüm 
ürünlerde ve evrensel pazarda ı·ekabet etme gücünde olmam ız gerekiyor. Şimdi bu kısımlar söz 
konusu olunca örn~in tar ımda girdi sübvansiyonuna Avrupa Birligi karşı ama şunu da söyle· 
rnek gerek iı· aynı Avrupa Birligi kendi tarımına büyük girdiler saglıyor. büyük teşvikler yapıyor. 

Ama girdi sübvansiyonu biçiminde d~il. fiyat destegi biçiminde hiç d~il bugüne kadar Türki· 
ye' de destekleme politikaları fiyat des~i biçiminde bir destekleme politikası ile yürütülmüştür. 
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Ve topragın mülkiyet açısından dagılımında ki adaletsiz nedeni ile tüm teşvikler büyük çiftçilere 
yaram ıştır. Küçüklere çok az pay düşmüştür ve bunun sonucunda da tüketiciler büyük oranda 
zarar görmüştü r. Biliyoı· musunuz siz benden çok daha iyi bil iı·siniz bizim çiftçimizin hemen he
men % 70'i üretici degil tüketici şimdi siz bugdaya yüksek fiyat verip. panıuga yüksek fiyat ve
rip dünya fiyatlarını geçeı·sen iz iç pazarda bunu satmak zorundasınız. Ya stok maliyetlerini dev
let üstlenecek ve buda Türkiye'nin borçlanma geı·egine bindirip enflasyonu fırlatacak veya da tü
keticiler yüksek fiyatlarla mal tüketmek wrunda kalacaklar. O nedenle teşvik lerde çok dikkat et
mek lazım arkadaşıının üretime degil verimlilige teşvik vermek lazım . Mardin veya da GAP böl
gesinde ortalama bugday verimi 250 kilo ise 250 kiloluk veı·inıe devletin destegi olmamas ı ge
rekir. Ama 300 kiloluk verim a lıyorsa 50 kiloluk fazla verim için her türlü destegin yapılması ge
rekir. Yani burada üretime degil verimlilige destek vermek gerekir. Ha verimliligi nas ıl yükselti
riz diye bir soru sorulursa bugünkü işletmecilik ile tarınısal işletmeler ile de bu verimli ligi arttı
ramayız. Türkiye'de ortalama i şletme büyüklügü 59 dekar kuru alanda 59 deka ı· va ı·sayalım ki 
500 kilo bugday alıyor 59 ile çarpın 30 ton bugday yapar. 100 bin lirada fiyat verin bugdaya 
3 milyar yapa ı· ortalama aile büyüklügü 6 ise 500 milyon liı·e gibi bi ı· para düşüyor. Bunda do
lara vuı·ursan ı z 250 dolar çiftçinin gayri safi yurt dışından aldıgı pay ne destek yani böyle des
tek mi olur. O nedenle destegi bir başka biçimde vermek geı'ekir. Telafi edici diye fiyat diye biı' 
fiyat var dünya borsa fi yatları bellidir siz bir hedef fiyat koyarsan ız. devlet derki ben şu hedef 
fiyatı koyuyorum ondan serbest piyasaya bırakırsınız. 

Serbest piyasada vatandaş kaç paraya satarsa satsın. serbest piyasaya da müdahale etmez
siniz pazarın serbest oluşması için müdahale etmezsin iz. FabrikaLöre satar. ona satar. buna sa
tar ve neticede bir paı·a elde eder. satışını belgeliyorsa egeı· hedef fiyatta sattıgı fiyat arasında 
bir menfi fiyat fa ı·kı oluşuyarsa farkı devlet sübvansiyon olarak verir. Burada hiçbir dış kısıt gel
mez. Buna telafi edeci ödeme diyoı·uz şimdi devlet yeni bir politikaya döndü dogrudan gelir des
tegi. dogı·udan gelir desteginin ölçüleri ne Türkiye'de en fazla 200 dekara kadar gelir destegi ya
parım diyor. dekar başına 5 Lira veriyor. Yani en büyük biı· çiftçiye 1000 dolarlık bir destek ve
recek. Altı böldügünıüz de 150 dolarlık bir destek verm iş oluyor. Bunlar kurtarıcı destekler de
git pazar mekanizmaları içinde dünya arkadaşı nıızın söyledigi gibi. dünya ille bütünleşecek. dün
ya pazaı· tarı ile bütünleşecek bir nıekanizmayı oluşturmak gerekiyor. O nedenle teşviklerden 
bahsettim yani öyle şu teŞvik verilsin demek çok yanlış oluyor. Bizi kısıtlayan şey ler çok ama 
inıkan larımızda var. Murat Bey ufak bir açıklama daha yapmak istiyorum. 1990-92 y ılla rı ara
sında GAP idaresi u laşım ve alt yap ı projesini ihaleye çıkardı bizim de içinde bulundugumuz bir 
konsorsiyum bu görevi aldı. Ve orada biz bir ça lı şma yaptık ulaşım ve alt yapı projesi o ça lı şma 

sırasında biliyorsunuz buranın ekolojik koşulları arasında 165 ürün üretme imkanı veriyoı· bu
ranın ekolojik koşulları. Biz yuı't içi. bölge içi. yurt içi bölgeler ve yurt dışı ülkeler ölçeginde bir 
talep analizi yaptık ve nitelik analizi yaptık. Ve sonuç ta şu çıktı: bu 165 ürün üretiliyordu ya 
Türkiye'nin rekabet edecegi ürün sayısı 16'ya düştü. 165 üründen 16 tanesinde rekabet ediyo
ruz bunun 8 tanesi birinci ürün birincil üı·ün yani hammadde bugday. arpa vs. dört tanesi aro-
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malı . dört tanesi de nihai mal. Mesela üzüme talep yok ama heı· taraf ta bag var üzüm e talep yok 
ama yüksek alkollü içkilere talep giderek artacagı için dolayısı ile nihai maldan üzüıne talep gel· 
di. O zaman biz plan ladık ve sonuçta ürün artı taşıma fiyatları itibarı ile yüksek alkollü içkileri 
dünya pazarlarında herkesle rekabet edecek duruma geldik. O zaman biz de kalktık bag planla· 
ması yaptık. Yani biz şu anda diyoruz ki eger sanayicimiz üç beş tane alkol fabrikası. şarap fab
rikası yaparsa bu alan boş dünya ile rekabet edebilecek kalitede ve fiyatta mal üretmemiz mü m· 
kün. Ama devletten başka, tekelden başka Türk sanayicisi ve bu bölgenin girişimeisi bu konuya 
hiç egilmiyor. Ben bilirim o projenin uygulanmasında da örnegin Dereiçi köyünde bir şarap fab· 
rikamız vardı kapalı ve bu fabrika çalışırken Lübnan'a ihracat yapıyordu çok kalite şarapları 
vard ı. Niye kapalı. efendim Cerçiş diye bir arkadaşımız vardı Allah ya ı·dımc ıs ı olsun o arkadaşı· 
mız öldürüldü ve arkasında yetişmiş insan gücü olmadıgı için fabrika devam eLLirilemedi. Yani 
buradaki noksanlık yetişmiş insan gücü ve finansman yani o nedenle lütfen bizim GIDEM'de ki 
arkadaşlar bu bölge için neı·ede. hangi kapasite de. hangi yatırımın lazım geldigi 1992'den beri 
biliniyor. Ama bizim sanayicimiz o yönlere gelmedi. mesela ayakkabı sanayi gerçekten şey için 
Mardin ve Siirt için evet mesela o fabrikanın geliştiı•ilmes i ve kapasitesinin a ı'ttırılması girişimi· 

ni gerçekten destek verilmesi gerekir. Çünkü deriyi satamıyoruz ama ayakkabıy ı satıyoruz Tür· 
kiye'nin ihtiyacını karşılayamıyor Türkiye'de üretilen ayakkabı. Türkiye'ye şu anda dışar ıdan 

ayakkabı ithal ediyoruz. 

Yani Mardin'de ki neler olup bittigini bir önemli makro konu var finans dedin iz. Daha dün bir 
arkadaşımız önemli bir miktarda bir bankada özel bir banka ama yine kamu kadar bir etkili ban· 
ka ismini vermek dogru olmaz. Hakikaten çok ciddi bir şeki lde işlem hacmi var ve bu bizi ürkü· 
tüyor. bu dengesizlikleri ürkütüyor. O bankadan teminat alamıyor teminat mektubu a lam ıyor 

şimdi bütün sanayici arkadaşlarıın ızın. ticaret erbabının . esnafın dahil bu teminatlar konusun· 
da dile getirdigi ben 5 senedir buradayım 5 senedir dile getirdikleri bu. Şimdi bankalar birligi 
kurumu diye bir kurum var. 

Türkiye'de bir lobi var. Arkadaşlar artık ben bu söy levleri söylemek wrunda kalıyorum. Ina· 

nın o lobilerin o şeylerini aşmadıgımız sürece gelişim lıızımız çok yavaş olacak. Şimdi bir karar 
alındıgını söylüyorlar bankalar birliginin bilemiyorum ne kadar. Bakın şimdi işin finansınan bo· 
yutu çok önemli diyorlar ki Güney Dogu'da ki kredi mekanizmalarında veya bu tür mekanizma· 
laı·da şimdi kesin arkadaşlar kesin demişler ama buradaki ilgili banka müdürün söyledigi. ger· 
çi Yaşar Bey burada Yaşar Bey Halk Bankasıdır. Halk Bankasının yapmayacagına inanıyorum 
çünkü çok güzel etkinlikleri oldu Güney Dogu'da. Ama bir defa bu lobiler bu kadar çok oldugu 

sürece o zaman ben şunu an lıyorum bu lobilerin yani bu özel sektör yatırım larını belirleyen. bi· 
razdan o konuya da gelecegim çünkü ben somut örnekleri yaşadıgım için. Diyelim ki Istanbul'da 
ki lobi örnegin o zaman bu GAP'a yatırım konusunda o zaman ya orada gerçekten bir fikir birli· 

ginden alınmış kararlar var. Yani tamam SIYAD öı·gütlenmeleri falan var bir denge oluşturulma· 
ya ça lışı lıyor ama bu senaryoları düşünmek bile istemiyorum. Ama bunları burada pratikte gö· 
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rünce o zaman bölgeeilik mi yapıyoruz bu çok mühim bir şey. Ne yapılacaksa yapılsın şeyi iyi 

tespit edelim zaten bu şeffaflık denilen şey Türkiye'nin çok büyük bir sorunuduı·. Inanın bu tür 

şeylerde bir başarı saglayamazsak bu da artık bizim lobilerimizin güçlü olmasına baglı işte. ben 
şimdi oraya gelmek istiyorum. Bakın şimdi eger sivil toplum örgütleri çok iyi organize olmuş ol
sa lardı. benim şu anda bir projem var 50 milyonlarca dolar bir proje Iı·ak ' la ticareLLe Mardin 
merkez olabilir söyleyeyim size o konuda çalışma larımız var ama burası iyi bir örgütlenme ol

saydı o sonuca mutlaka giderdi. işte batıda ki firmalar buradan yer almak zorunda kalacaklar
dı çünkü avantajları olurdu. Şimdi gerçekten çok tepe noktalarda ki Türkiye'nin ekonomisini be
lirleyebilen kurumların politikalarını da burada iyi tespit etmemiz gerek. Yani biz hep tabandan 

konuşuyoruz çok güzel ama makro politikalar çok çok ınühiıııdir. O zaman bizim şevkimizi kıra ı· 
yani burada böyle bir karar biz tabi tutacag ız arkadaşlarımızı örgütleyecegiz ya şu proje var. 
Demin işte neyse alkol projesi veya şimdi bahsedeGegiııı deri sektörü ile ilgili Istanbul'dan bir 
grup getirdik buraya. deri sektörü ile ilgili yeri geldigi için söylüyorum. Bize ayakkabı sayası 
emek yogun bir sektördür diyor ki gel beraber yapa lım . 30 senedir bu insanlar bu sektörde ama 
buradaki insanlar 3 senedir bu sektörde ama biz Ankara'da iken bizim onlarla ilişki lerimiz var

dı. Deri sektörlerinin duayenierinden bu grup teknolojisi ile. hanınıaddesi ile diyor ki bu grup pa
zarııııızda hazır. Işte ayakkabı sayasını size ürettirelim gibi. Yani bir sektörel gelişme ama eger 
olayın bir finansmal boyutu burada ki yaklaşımı yani eger gerçekten bu dogru ise Istanbul'da ki 
lobilerin yapmış oldugu. Bakın şimdi bizim burada yapılmış olan lobi senaryoları hep ürkütücü

dür ve ben hep bunlara karşı çıktım ve dedim ki burada öyle senaryolar yok. Böyle bilinçli bir 
şey ama böyle böyle bugüne kadar geldik. Ama son dönemlerde Türkiye'nin dönüm noktasını 
teşkil ettigi bu son dönemlerde bu pol itika ların bir defa netleşmesi gerekir. Bölgeye yönelik ya

bancı sermayemiz ne olması gerekir. Bu politikaları nispeten belirlememiz gerekir yani bu kadar 
potansiyel teşki l eden dünyanın gözünün burada olmasını görerek. heyecanııııızın arttıgı bu or· 
tamlarda belirsiz! ikierin ortadan kalkması gerekir. O takdirde bizim burada yerel fertler olarak 
birbirimizi daha iyi motive ederiz. Ama merkezde makro politikalarda ciddi biı· şekilde olayın 

sosyal yönlerini anlatmıyorum. Böyle çıktıgı zaman onun yöntemi nas ıl bulacagız. Yan biz bu 
şeffaflıgı. biz bu noktaları nasıl tespit edeGegiz. Bu yine tanıtımla olur ama tekrar söylüyorum 
burada cidden bu lobiler varsa bu lobilerle mücadele organizasyonları kul'lilması gerekir. Örgüt

lenmedir tekrar söylüyorum yine oraya dönüyoruz. Ama şimdi bu plan bizi çok iyi tan ıLacak bu 
planın tanıtımı çok önemli. bu planın bütün bu lobilere karşı gösterilmesi gerekiı·. 

Artık lobicilikle de burada ki gelişmelerin önünü tıkamaksak gelişmeleri anlatmak lazım icra
atııııızı göstermek gerekir. Teşekkür ederim. 

Vedat ÖZBlLEN- (Güncydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler. bu plan tanıtımı önemli biz de ona agırlık veriyoruz özellikle çeşitli kesiııı leı·in 

iyi kavraması için. Grubumuzun içinde bir ilet işim grubu va ı· şemada da var. Onun göıoevi hem 
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sizlerle ilişkiyi saglamakı.an ziyade bir boyutu da plan sOreci içerisinde plan çıktıkLan sonı·a bu· 
nun ı.anıtılmasıdır. Hem yabancı sermaye. hem kendi ulusal sınırlarımız için. Söz almak isteyen. 

Habur kapısı konusunu bundan sonraki çalışma larda tartışılacak ve bundan sonı·aki sektö· 
ı·el konular için çalışmalarda tartışma lar yapılacak. Orada bu konu ile ilgili görevlendirdigirniz 
kişiler gelip sizinle tartışma yapacaklar. Son söz olarak arkadaşlarıma vere<:egiın ve ondan son· 
rada kapanış için Sayın Valime biraz söz vere<:egim. Buyurun. 

Yalçın DOGANER- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Kırsal Kalkınma 

ve Tarım Grubu Uzmanı) 

Sayın arkadaşlar Oç gOndOr bu bölgeyi geziyoruz. Iki ili bununla beı·aber üç ile geldik sivil 
t.oplum örgütlerinin temsi lcileı· i ile. yerel yöneticilerle. kamu yöneticileri ile hazırladıg ımız planın 

ı.artışmasını yapıyoruz. Daha dogrusu hazırladıgımız planın ön çalışmasın ı. hazırladıgımız pla· 
nın taslagının ı.artışmasını yapıyoruz. Ve şunu gördOm aslında sorun alanları ve sorun öncelik· 
leri biliniyor. Bu yöneticiler Lararından da biliniyor. halk tarafında n da biliniyor yani sorunları· 

m ızı biliyoruz. sorunların çözümünü de biliyoruz. Ama bir şeyde hep geç kalıyoruz örgOtlenmi· 
yoruı. I şte arkadaşımda demin söyledi örgütlenmedigimiz sürece kurumsal bir yapılanma ger· 
çekleşliremedigimiz sürece bu soruların çözOmOndO geri kalırız. Şimdi sorunlanmız nereden 
kaynaklanıyor sorunlarım ız sistemden kaynaklanıyor. toplumsal yapımızdan kaynaklanıyor. yö· 
netim biçiminden kaynaklanıyor. mevzuattan kaynaklanıyor. Yan lış tespitten kaynakların farkı· 

na varamamaktan kaynaklanıyor. kaynakların yanlış tahsisinden kaynaklanıyor. ihtiyaç kay
nak dengesinin kurulamamasından kaynaklanıyor. yetişmiş insan gOcO ihtiyacının karşılama· 

masından kaynaklanıyor. Şimdi önümUzdeki plan amaçları bir iddiadır plan zaten biı· iddia de· 
mektiı·. O vizyon dedigimiz kısmı refah ın arttırılması ve yaygınlaştırılması istihdam ın arttırılma· 
sı. bölgeler arası ve bölge içi dengesizligin giderilmesi gibi vizyon olarak ı.anımladıgıınız kısmı 
geı·çekleştirmek bir iddiadır. Ve bu iddiaya dayanıyor plan. planlar iddialara dayanırlar. Yani 
şunu yapmaya ça lışıyoruz GAP bölgesini gele<:egini ı.asarlıyoruz olacakları kestirmeye çalışıyo· 
ruz. Ihtiyaç kaynak dengesini kurmaya ça lışıyoruz. hedef saptıyoruz. kaynakların etkin kullanıl· 
ması için ve dogru Lahsisi için ilkeler. hedefler ve politikalar belirlemeye ça lışıyoruz. Bu bazı 
araçlarla olması gerekiyor. hangi araçlarla bunları yapacagız diye düşünüyoruz araçlara baktı· 

gımız zaman yasal araçlaı· var. Yasalarda bir sürü degişiklik yapmak gerekiyor veya yeni yasa 
çıkarmak gerekiyor. Yönetsel araçları yeniden düzenlememiz gerekiyor. örgütsel araçları yeni· 
den düzenlememiz gerekiyor. Yeni kurumlara ihtiyacımız var. yeni kurallara ihtiyacımız var. ye· 
ni kaynaklara ihtiyacımız var bu kaynakların büyüklOgünü saptamaya ça lışıyoruz. Ve bu kay· 
nakl arın kullanımını takvime baglamaya ça lışıyoı·uz. Kamu kaynaklarından ayrılacak miktarı 

belirlemeye çalışıyoruz. özel kesimden kaynaklanacak miktarı belirlemeye çalışıyoı·uz. Ve sivil 
t.oplum örgütlerinden. halktan ne kadar kaLalım olması mümkündür onun ihtimali içeı'Sinde 
onun bazı ihtimal hesapları ile bun ları ortaya koymak istiyoruz. Bu arada teknik araçları yetiş· 
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tirmeye çalışıyoruz. elde etmeye çalışıyoruz. donan ım ımızı yeniden düzenlemeye ça lış ıyoruz. 

Şimdi bunları yaparken baştan söyledigim gibi bir arkadaşımız söyledi. hani hayal bir arkada· 
şımız o lafı ben söy ledim. Yani plan bir hayal etmekti ı·. hayal gücümüzü kullan maktıı·. Ama ba· 

kıyoi'Uz ve burayı da çok iyi tanıyor idaı·e ·ı O senedir çünkü burada ça lışıyor. 

Buranın kaynakların. buranın potansiyelini biliyor bu potansiyel o kadar büyük bir potansi· 

yel ki bu potansiyeli kullanmak. kullanabilirsem ne yaparını düşüncesi büyük hedefler. ileri he· 
defleı·i koymamıza neden oluyor. Onun için buranın potansiyeline dayalı bir hedef bel iı·ı endigi 

için hedefler çok büyük görünüyor arkadaşım ızın söyledigi gibi bunu parça parça bölelim öyle 

bir milli planla da uzlaştıralım diyor. Ancak milli pla n ı yani sekizinci beş yıll ı k planı inceledigi

miz de ancak sekizinci beş yıllık planın politikaları ile şu hazı rlad ıgımız doküman ın amaçlar ı. he· 

defleri. politikaları ve stratejisi üst üste oturuyoı·. Yani arada bir çelişki yok ama zamanlama tak· 

vimleme konusunda zaten o kendiliginden de olacaktır. Ben şimdilik bunlan söylüyorum soı·u 

olursa cevap veririm teşekkür edeı·im. 

Neşe ÖZGEN- (Güncydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Sosyal Planlama 

Grubu Uzmanı) 

Aslında tabi ateş düştügü yeri ya ka ı· deı· leı· ama burada son 20 yıld ıı· yaşanan hiçbir şey Tür· 

kiye'nin yabancısı degil diye düşünüyorum. Ve özellikle bu planında yöı·e insanın kültürüne. de· 

gerlerine ve yapısına saygılı şeklinde cereyan etmesi için özel önem sarf ed iliyor şu andan itiba

ren. Ancak bu katılımcı planlama Leknigi tabi ki hukuka saygılı. özgüvenli. denetinıli ve ça lışkan 

b i rey leı· yetiştirme amacına yönelik bir yandan da bütün bunlar aslında Yalçın Bey'inde söyle· 

digi gibi bir parça hayal etme işi her ilin şimdiye kadar kendini tan ımladıgı fark lı farklı kaVI'am· 

lar oldu gittigimiz yerde. Aslında hiç birimiz ne Maı·din 'e, ne Antep'e. ne Urfa'ya. ne Siirt'e. ne 

de Batman·a çok yabancı insanlar degiliz. Parça parça zaman geldik ça l ı ştık burada bilgileı·imiz 

var yapı kendisini zaten ortaya koyuyor. Ama örnegin Mardin'de farkl ı bi ı· kavı·am çıkıyor ilin 

kendisini tanıtımında Adıyaman 'da farklı bir kavram çıkıyor. Kilis'Le fa rk lı bi ı· kavram çıkıyor. 

Mesela Kilis kendini ben çıkmaz bir yolum diye tarif etti. Yol istiyoı·um. ben son olmak istemiyo
rum benden bir yere geçiş olsun istiyorum diyor. Herkes kendisini bir şekilde tarif etti. Ad ıya· 

man turizm potansiyeli ile tarif ediyor KOMEGE ile tarif etmeye çalı şıyor. Mardin'de kendisini 

sevgi ve erdem le tarif etmeye çalışıyor. Bir coşku duygusu ve birlikte hareket edebilme karakte· 

ri ile ifade etmeye ça lışıyor. Dolayısı ile bunun mutlaka bu coşkun un. bu duygunun eger birlik

Le hareket ederken bunu geliştirirsek bu duygunun ben çok işe yarayacagına düşünüyorum . Ve 

gerçekten o zaman hiçbir zaman projeler kagıt üzerinde kalmayacaktır diye düşünüyoruz. Eger 

bu ruhu, coşkuyu birlikte devam ettirebilirsek akademinin bilgisi ile işte aydın olman ın. proje ya

pıyor olmanın bilgisi ile gerçek hayatta yaşayan sizlerin bilgisi bir yerde çak ışmak ve birleşrnek 

zorunda iki bilginin de hiçbir tarafa faydası olmuyor. Türkiye gene bir 1 0-20·50 yıl daha kay be· 
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debilecek hale gelebilir o zaman çok teşekküı·ler bütün önerilel'iniz. eleştirileriniz için. Çünkü bi· 
zim hiç düşünmedigimiz şeyler çıkıyor hiç farkında olnıadıgıınız özel noktalar çıkıyor gerek kay

nakların denetimsiz oluşunda bir takım problemle!' olsun ya da egitim program ları olsun ama 

bunun ötesinde biziınde üzerinde tekrar tekrar düşünmemiz gereken çok özel spesifik ve birlik
Le hareket etmemiz gereken noktalar çıkıyor. Tekrar görüşe<:egiz hepimiz hacıyız çünkü bu pro

jede aramızda hiç yolcu yok. Küçük gruplar halinde projelel'in hayata geçirilmesinde birlikte ola

cagız. Teşekkürler. 

Vedat ÖZ8İLEN- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler Neşe hanım. Sema hanım bir şeyle!' söylemek ister misiniz. Sayın Va lim buyu

ı·un . 

Ejder SARIÇİÇEK- (Vali Yardımcısı) 

Efendim ben başta misafirlerimize. ondan sonra da diger katılımcı a rkadaşlarımıza hoş gel
diniz diler hepinize saygılarımı sunuyorum. Şahsen ben bu plandan. bu pl'ogramdan biraz da 
heyecanlandıgımı ve umutlandıgımı ifade etmek istiyorum. Şöyle ki malumunuz büyük sosyal 
gelişmeler. planlar. programlar arkalarma halkın destegini almad ıgı sürece başarıya u laşma la

rı pek de mümkün degildir. 

Burada biz görüyoruz ki gerçekten merkezi idare ve digeı' bir ifade ile Güney Dogu projesinin 
yeniden revize edilmesi ve bu konu da bizzat oradaki hizmetler yararlanacak olan insanların fik· 
ı·ini alınanın raydalı olacagının farkına varmış bu şekilde düşünmüş. Şahsen ben bundan mem
nun oldugumu düşünüyorum çünkü biz Türkiye'de bir ara uygulamaya başlayıp daha sonra 
vazgeçtik maalesef. Demek ki yavaş yavaş ona dönüyoruz kendi insanına güvenme insanımızın 
beyanın esas kabul etme. La ki aksi oluncaya kadar. Biz bu bölgede insanlarımıza tabi ayrımcı
lık yapmadan tabi Türkiye'nin diger bölgelerinde yaşayan insanların da dahil olmak üzere gü
vendigiıniz zaman. inandıgımız zaman bir çok ekonomik olsun. sosyal olsun gelişmelere imza 
atabile<:egimiz kanaatindeyim. Diger bir hususta belki planın bir yerinde vardır ama ben pek in· 
celemeye imkanına sahip olmadıgım için. GAP planlanırken maiOınunuz iki ülke buraya komşu 
Suriye. Irak olmak üzere şahsen iki ülke ile birlikte ele alınmasında fayda oldugu kanaatinde
yim. Yani kısa süreli veya şu anki mevcut komşulum ilişkilerimiz bakıl maksızın artık sonsuza ka
dar dersiniz. kıyametekadar mı dersiniz biz bu iki ülke ile birlikte yaşamak durumunda olan in· 
san larız. Ve arkadaşlar ım ız da ifade ettiler ve aynı zamanda geleneksel ve kan bagı olan iki La· 

ne üç tane komşu ülke dolayısıyla bunlar bence GAP'ın ayrılmaz birer parçalarıdır. Temennimiz 
plan ve programda. projelerde bu ülkelerde sürekli olarak yer a lacaktır. Belki ürettigirniz şeyle

ri biz Avrupa Topluluguna çeşitli ilıa lelerle girdigirniz de satarız. Ama hemen yanı başımızda sı

fır kilometre olan bir ülkeye satınarnayı düşünmüyor olamayı z. Teşekkür ediyoruz plan ve pro
jenin başarıya u laşmasını temenni ediyorum. hepinize iyi akşam l ar. 
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Vedat ÖZBILEN- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Koordinatörü) 

Teşekkürler Sayın Valim. bende tekrar tüm ka tı lımcılara tekrar teşekkür etmek istiyorum 
GAP idaresi adına. bu saate kadar buraya katılıp görüşlerinizi söylediginiz için bunlardan ya
rarlanacag ız. Dokuz ilde diger yaptıgımız çıkan sonuçlara göre yeniden revize edip bu doküma
nın yeni halini sizlere posta ile yollayacagız. Aynı şekilde daha önce yaptıgımız toplantı kitap ha
line geldi onu da yollayacagız. Bu arada sizlere sık sık gösteriyorum bun laı· aracıl ıgı ile bizleı·e 

her ar ulaşabilir ve burada söyleyemediginiz görüşleri orada söyleyebilirsiniz. Her şeyi kaydet
tigimiz gibi toplantıya gelenleri de kaydediyoruz eger isimlerini yazd ırma m ış olanlar varsa dışa
rıya çıkışta yazdı rırlarsa sevinirim. tekrar hepinize teşekkür ediyorum ve saygı lar sunuyorum. 
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~Rıxi~o~:R KIZII,TEPK TlVIR~ii'E S1~\YI ODASI ll.IŞKAN vt:~IIJ M IRili~ (482) 3123273 
~:JOER SARIÇIÇiiK VAU YARDIMasi M,\RDI~ (482) 2126911 
~'I:RSENIJ ı\IJIY•I\IAN T.C. ZIRAAT BMK,\Sl MARDIN (482) 212178j 
GON~Y SI~C\1, Sılı~AYli'E TICıiRf:T IL MODORI.OCO MARill~ (482) 2125633 
llıl<.lÜ'!.MEZ TARIM ll, MÜIJÜRI.OC.O MARill~ (482) 212341l7 
IKII,\L URU.~OAŞ MAR DI~ VALILICI M\Rill~ (482) 212221!1 
L~llı\IL UCURUJ ~b\RiliN mı-:DIY!:sl M•\Rill\ (482) 2132126 
K~MAI, AKTÜRK W.IA YW1 TF.Wlli.CISI ~lı\RIJI~ (482) 2122286 
K~:~Lil.IJO~lf:IJJ IL ıiz~:l. IDARF: MÜDÜRO ll IRDI~ (·182) 2122432 
KK~ IN A IÇIÇF:K IlERI K TARIM MÜIJORO M IRili~ (482) 2jJ3()3j 

M.IIUIILISIIAMIIJI nJRIZII ll. MÜDÜRO Mı\ KillN (482)212a845 
M. NF:C\T Sf.YIIAN ORMAN IŞI .f:TIIK MÜDÜRI.OGO Mı\RiliN (482) 2121ü:l2 

MKIIMET AKSöZ GEIJNKAYA BKI.F:oln: BAŞKANI MARDIN (462)4i71240 
MEII~I~i BF:şJR U~IT ÇiiYRE KORUilA YAKlll MARDIN (482) 21359j ı 
M~II!I~'T D. OÜZGilREiı MARDIN SERBESr llÖI.GE MARDIN (482) 2151982 
AIKII!IET IXK'.I~ DKRIK Tml MüDüRO ~LIRDI~ (482) 2513135 
AIUSTArA &IŞ OR~LIN PIDA.\IJK MÜDÜR VEKIIJ MARDIN (462) 2152o:ı6 
~cy!ÜZGKN Gü.\~;YOOGU ANAOOUJ llÖLG~ KALKI\~lA I~ANI ı\NKARA (312)4405210 
RF.(Y.I' YCKSEI. ÔMKRLI KAYMAKAlli MAR lll~ (462) 5413498 
RiliVAN tllıllı\7. TARIM IL MOOORı.tlCO M~RDI\ (482) 2123497 
.'i\IIJH: IIJIYAUIN T.C. ZIRAAT &V.KASI MARUl~ (482) 2121785 
ŞEII\llr/. OUYA:\ S.INAIICIIŞAO\.IIIARI ot;RXEGI M\RDIN (482) 2134:ı60 
Şlill\ltr/. Tt:KI~ GEUXKAYA BELimll'E &\Şf..•IM M~ROI~ (482) 4111250 
TE'/.C.V.G&~ÇKR TARIM IL MOOORO ~J,IROIN (482) 2123784 
VAIIITAKGilL TARIM ll, MÜOÜRı.tlCO MARDIN (482) 2128524 
V!:D.I T Ü'/.BllJ'.N G~f:YDOGU ANADOW llÖLGr.ıl KALKlNMA I'IA~I KOOR DlNA TüR O ANKARA (312)4405210 
YAI.çL~ DOGA.\KR GtlNEYIJOGU ı\NAOOW llÖLGr.ıl KALKlNMA PlANI ANKARA (312) 4405210 
YAŞAR ot.G.\Ç T.llAI.X 11.\NKASI MARDIN ~BESI MARDIN (482) 2121297 
YlNWAIDI~ IL KÜLTÜR MODOR VEKILI MARDI~ (482) 2121852 
YINJt'IIIJJIZ MAR OL~ SERBF::sr OOLGK M000R0 ~L\ROIJI (482) 2152DW 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYooGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKINMA İDARESt BAŞKANLIGI 

ADRES : Wılly Brandt Sokak. No: 5 06680 Çankaya ·ANKARA· Tel: (0312) 442 23 24 Fax: (0312) 440 13 84 
UÖLGE MUDÜRLÜCÜ : Şanlıurfa Tüneli Çıkış AÇI, P.K. 155 ŞANLIURFA · Tel: (0414) 314 17 50 Fax: (0.414) 313 50 73 

E-mail: gap-x@gap gov tr ınternet: www.gap gov tr 

GAP BÖLGE KALKl MA I'LANI 
PROJE EKIBI 

Cinnah Cad. No. 9619 
06550 Çankaya/ANKARA 

Tel : (0.312) 440 5210 • Fax: (0.312) 440 52 76 
Internet: www.gapplan.org 
e-mail: oıbilen@gap.gov.tr. 

Af~ar~u Matbaası • 425 22 44 • ANKARA 
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